
ИЗ ПРАКСЕ ОРГАНА ДРУШТВЕНОГ

УПРАВЉАЊА НА УНИВЕРЗИТЕТУ

УНИВЕРЗИТЕТСКИ

САВЕТ

ПРОШЛО
Је тек нетато мало вигое од пола године од вре-

мена када је, изгласавање м Општег закона о универзите-

тима у Санезној народној скупштики, прокламован прин*

цип друштвеног управљагна у нашем рисском школству, а све-

га три месеца од практичпог с провођења у живот ових прин-

ципа на нашем Уггавсрзитету.

35ог тога је, свакако, прерано доносити судове и давати

оцене о раду и резз тлтативта ра да оргапа друштвеног управља-

н>а на Универзитету, а поссбно о раду Универзитетских саве-

та. За једну солид.нију анализу рада овог органа потребан је

дужи период његовог рада, ви-

ше материјала и чиљеница о

н.еговој делатности и резулта-

тима. То утолико npe што је У-

ниверзитетски савет (као уоста*

лом и факултетски савети) са-

свим нопа појава у нашем (и

не само у нашем) друштвеном

жиноту, без преседана у исто-

рији школства уопште.

Због тога овај напис нема

претензија да претставља де-

таљну анализу досадашшег ра-

да Универзитетског савета. С

друге стране, баш сам карактер

управљаша Универзитетом, ње-

гова осковна карактеристика

друштвено налаже да се о

раду једног таквог друштвеног

органа расправља у ширим кру

говима оних ради којих Универ

зитет као установа и постоји.

А да би велики број студената

могао да учествује (фактички)

у управљању, треоа их инфор-

мисати о раду тела које стоји

на челу те установе. Овај на-

пис, према томе, треба и схва-

тити као информацију о даса-

дашњем раду Универзитетског

савета.

ПГВИ РЕЗУЛТАТИ

За три месеца свога рада,

Универзитетски савет је успео

да захвати, узме у решавање,

кеколико кључних питања. не*

келико горућих, актуелних про

блема Универзитета: материјал-

на база и, у вези с тим, про-

блем даље експанзије Универ-

зитета; избор наставнтгка у ду-

ху Општет закона о универзи-

тетима; нека ттитања из обла-

сти организације наставе и, што

је нарочито важно за студенте,

Савет је нашао времена да у

самом почетку свога рада по-

крене питање материјалног и

здравственог положаја студе-

ната.

Треба одмах напоменути да

је Савет просто претрпан масом

питања које треб-а хитио ре-

шавати уттраво због тога што су

сва питања из компетенције

Савета за просвету и културу

НР Србије из области високог

школства прешла у надлежност

Универзитетскот савета. Како

је Савет доста касно формиран

то су та питања остала отво-

рена све до оснивања Савета. С

друге стране, у недостатку бли-

жих законсктгх прописа (Закон

о Универзитету НР Србије још

(Даставак на стр&вн 3)

Сetvrt milijarde za

studentske domove
restorane

1 polikliniku
Irvršno veće Narodne Republike

Srbije dodelilo je za ekonomsko 1

zđravstveno zbrinjavanje studenata

našeg Univerziteta sumu od 252,000.000

dinara. Od ove sume, 109,000.000 biće

dato studentsklm domovima 1 resto-

ranlma za popravke п cilju održava-

nja zgrada i instalacija, kao i za na-

bavku nužnog inventara.

Studentska poliklinika đobila je 73

miliona, Poliklinicl je dato tačnd

onoiiko koliko je predračunom zahte-

vano. Znači, đa je Poliklinika obep-

beđena nužnim novčanim sredstvuna

za normalan rad u ovoj godini. Jasno

je, da ova suma nlje dovoljna da bl

se svim studentima obezbeđilo celo-

kupno lečenje potpuno besplatno.

I dalje ostaje na snazi da deca so-

cijalnih osiguranika, stipendisti i

primaoci socljalne pomoći idu preko

Zavođa za socjalno osiguranje, a da

će imućniji plaćati izvestan procenat

za lečenje van Poliklinike Dotacija-

ma NR Srbije tšlo se za tim da se

omogući besplatan pregled i leče-

nje u Poliklinici i stacionaru. A i to

je dovoljno.

Suma od 70 miliona dinara. kao 1

10 miliona koje je dao Narodni od-

bor grada Beograda biće razdeljena

na Ime pomoći siromašnim studenti-

ma abonentima studentskih restora-

na. Obzirom da školske godina tra-

je đeset mešeci, svakog meseca biće

trošeno po osam millona. A kako se

u studentsklm restoranima hrani oko

7000 studenata, znači đa će prosečna

pomoć iznositi oko 1000 din. mesečno.

Međutim, ne treba shvatlti đa će

ova pomoć bitl đeljena svima u Jed-

nakim izno'sima. Naprotiv, pođela će

se izvršiti kao i prošle godine (na-

dajmo se sada po bolje ođređe-

nom krlterijumu) što znači da će ne-

ki i dalje plaćati punu cenu košta-

nja hrane (3000 za đva obroka), a si-

romašniji će dobiti i đo đve hiljade.

Citav problem je još u dlskusijl.

Treba istaći đa će od 80 millona

izvesna suma bitl ođvojena za izdr-

žavanje pojačane menze plućnih bo-

lesnika koja rađi prl studentskom

domu »Mika Mitrović« u restora-

nu Filozofskog fakulteta kao i za

pokriće većih troškova dijetalne

menze pri Studentskom restoranu

br. 1 u ulici Svetozara Markovića.

Ove menze će dobljati mesečno po

I hiljađu dinara na svakog abonenta

! (pored ređovne pomoći pojedinim

! studentima'. 0000 koštanja hrane

u njima staje prosećno 4000 đin.

Izvesna suma biće utrošena na o-

đržavanje doma studenata-plućnlh

holesnika »Mika Mitrović« jer su ta-

mo potrebni veći izdaci za negu sta-

nara, održavanje higijene itđ.

Možemo na osrovu svega ovoga sa

zađovoljstvom konstatovati. da su za

ovu gođinu rešene, osnovne, potrebe

studenata.

M. 8.

DISKUSIJA

N А

SТА RU

TEMU

Saznall smo da dvadesetak stude-

ftata na Elektrotehničkom fakultetu

Već mesecima ne polaže poslednji is-

pit, a bez položenih ispita ne mogu

da uzmu diplomski rad. Zašto ti Ijuđi

ne polažu? Zašto ne požure da čim

рге diplomiraiu? Da li su to neki le-

Bji studenti ili nesposobni za studi-

janje?

Da ođgovorimo najpre na ovo po-

eleđnje pltanfe. A odgovor može đa

buđe samo negativan, jer ti su Ijudi

položili toliko ispita za pet godina sta-

dlranja na ovom fakultetu. I to znat-

no težih ispita.

Uvereni smo, isto tako, đa je i

njima stalo da što рге diplomiraju.

Takođe smatramo đa je bar većina

solidno spremila taj ispit. A ne ođ-

laze na ispit zato što treba da se

pojave pred komisijom. Trl puta su

već polagali i nisu zadovoljili. Sada

im pretstoji komisija, pa ako ne

zađovolje zbogom stuđije. Prema

Jednoj odlucl uprave bivše TVS,

kako je tehničari nazivaju »3 + 1«,

stuđent tri puta polaže pred profe-

sorom, a četvrtl put pređ komisijom,

pa ako ne položi ispit, gubl pravo

na đalje studiranje. Zbog toga ovaj

poslednji ispit pretstavlja poseban

psihološki teret za kandiđata.

Nemamo nameru da ovom prih-

kom diskutujemo o celishodnostl o-

vakve odluke »an ženeral«. Možda

ona ima opravđanja u nekim sluča-

jevima (reclmo u prvoj 1 đrugoj go-

dini), all očito nema rezona za njenu

primenu u završnim gođinama stu-

dija.

Mi ističemo ovaj problem sada (ko

zna po koji put) zbog toga, Sto ova

ođluka ometa studente u bržem dl-

plomiranju, što ona utiče na pove-

ćonje broja apsolvenata, a pozmto

(Nastavak na stranl 4)

ПРАВИЛНКК
0 ДИСЦИПЛИНСКОЈ

ОДГОВОРНОСТИ

СТУДЕНАТА

Унив-ерзитетски савет је до-

нео привремени правилник о

дисциплинској одговорности сту

дената Универзитета у Београ-

ду. Иако ће он по свој прилици
бити мењан, после доношења ре-

публичког закона и статута,

многи случајеви које треба ре-

шавати, налагали су хитност.

• Дисииплински прекргиаји

обухватају све радње којима се

кргие обавезе, одређене гакол~

ским прописима, и које не одго-

варају достојанству студента. У-

кратко набројано: ометање испи

та и наставе, нвдозвољено по~

нагиање па 'испитима. злонамер-

но оштећење народне имовине,

ненристојан став према настав-

ницима и особљу факултета,

као и премп грађанима на јав-
ним местима.

9 Надлежни органи су; декан

факултета, факултетска управа,

дисциплински суд првог степена

I (при сваком факултету) и дисци-

плински суд И степена при Секре-

таријату Универзитета.

Ф Дисциплински суд I степе-

на има три члана (и уз то три

заменика). Прва два бира фа-

култетски савет из редова на-

ставника и факултетских са-

радника, а трећег из редова сту-

дената, на њихов предлог. Ман-

дат свих чланова траје годину

дана. Три члана другостепеног

суда и њихове заменика бира
Универзитетски савет.

• У праџилнику су предви-

ђене казне: опомепа. укор, стро-

ги јавни укор и забрана уписа

у један или вишв свместара,

као и полагања испггта за то

време. Двкап може изрицати np-

ве три казне, а дисциплински

суд све четири.

Поступак покреће дисциплин-

оки тужилац, кога такође бира
Факултетски савет. Обавезно је

претходно саслушање окривље-

ног студента, осим када се не

(Наставак на страни 3)

СРДАЧАН ПРИЈЕМ У СТАНУ

ПРОФ. ИНЖ. КИРИЛА

САВИЋА

Честитка

и захвалност

Делегација Удружења студенаха

Грађевинског факултета честитала

je проф. Савићу добијаље награде

„Никола Тесла“ Другатвз инжењера

и техничара ЈугославиЈе.

Ову награду у износу од 300.000

динара. први је лобио проф. др.

ииж. Кирпло СавиК за своје жи-

вотно дело.

На свечану предају награде, сту-

денти Грађевинског факултета нису

били позвани. Зато се међу њима

родила идеја да своме професору

честитају на један посебан начин.

Текст честитке и захвалностзаслуж

ном професору написан је на спе-

цијалном хамеру у виду повеље.

И кад је већ дошло до разумљи-

вог закашњења, онда је одлученс

да се ова повеља преда професору

на његов 84-ти рођендан, крајем

јануара о. г.

СУШТИНА ПРОГРЕСА:

ЂАЦИ БОЉИ ОД ПРОФЕСОРА

Мени ,је јако драго каже про

фесор Савић, очито задовољан по-

сетом студената што је моје де-

ло одењено као корисно народу и

доиовини коју сам одувек волео
. .

.

Атмосфера је врло пријатна. Сту'

денти желе да чују мишљења про-

фесора о разним стварима и зато

често пптају. А прославл>ени инже-

њер, као да на својим плећима не

носи више од осам деценија живо-

та пуног стварања и необичних о-

брта са жаром ко.ји би пожелели

многи младићи.

Суштина прогреса лежи у то-

ме, да ђаци буду бољи од профе-

сора...

Стављате нас у тежак положај,

јер бити бољи од вас није лако,

примећује један студент.

Није ни тешхо. Тајна мога у-

спеха лежи у томе, што сам увек

имао циљ према коме сам упорно

ишао не обазирући се ни лево ни

десно. Иначе, ја сам обичан човек

као и сви људи .. .

(Наставак на страни 3)

ПРЕДАВАЊЕ

МОШЕ ПИЈАДЕ

За актив Београдсксг универ-

зитета олржао
1° 18 <+»сбруара

друг Моша Пијаде предавање о

некттм питањима из историје

Комунистичке партије. У окви-

ру овог циклуса, већ су гово-

трили студентима другови : Свето

зар Вукмановић „О неким акту-

елким привредним проблемима“

и Милентије Псповић „О нашој
економској полт-гтици

I

'. За ова

пгелавзња влада велико инте-

геооварр и сз -п Народних хе-

поја на Приролно* математичхом

факултету увек је пуна.

• btrana 5

ESSSHiv
U

»HIMV
■ијвшјк

I—ДMr

* Padovi

• 8 februara

GOD. XX BROJ 3 Ц П 23 П. 1955

NEDELJNI LIST BEOGRADSKIH STUDENATA



СПОЉНА ПОЛИТИКА И МЕЂУНАРОДНА СТУДЕНТСКА САРАДЊА

ДОГАЂАЈИ ОКО ФОРМОЗЕ

РАЗУМНО!

Када је у ДРУГоЈ половини про-

шле годмне дошло до многих ко-

рисних разговора и решења ва ме-

ђународном плану, чинило се да по

чиње период сарадње. Изгледало је

да су „велики" дајзад пронашли

заједнички, разумљив речник мира

и споразумевања.

Међутим, та очекивања била су

краткога века, брзо су изневерена.

Збивања око Формозе постала су

забрињавајућа. Ватра кинеског гра

ђанског рата није престала и раз-

буктавајући се на Далеком Истоку

претн да запали и друге крајеве

света.

Мирољубиви народи свеснм те но-

ве опасности од рата већ улажу све

напоре да то зло спрече. Њихова

настоЈања су усмерена на пронала-

жење Једног компромисног решења

и споразумевању између двеЈу (у

данашње време чак и иза сваког

малог проблема настоје да се по-

ставе „велики" на две стране) етра-

на коЈе све више своЈим ставовима

заоштраваЈу ситуациЈУ* Моментано

изгледа
као да нема излаза. Међу-

тим, када би нечиЈим разумом овла

дали општи нтереси, интереси мира,

могла би се вратити сказаљка на

угреЈаном азиском барометру.

Од када су армиЈе народно-репу-

бликаиске Кине „чврсто решене“

кренуле у инвазиЈу острва, коЈа се

протежу дуж њене границе, а коЈа

су досада држале трупе развлашће

ног генерала Чанга, и даље на осва

Јање Формозе, дошло Је до оне ста-

ре, злоносне конфронтациЈе снага.

Претећи гласови стално круже од

једних до других: Кинези су испре-

мни и чврсто решени" да ослободе

све делове своЈе националне тери-

торије, а Американци „одлучни да

6ране“ своЈе интересе на Далеком

Истоку.

Може се поставити пи"

тање, коме he користити таква

атмосфера у Кинеском мору и до'

чега она може да доведе. Чему иду

та атомско-хидрогенска режања? И

најзад, зашто се игноришу напори

УЈедињених нација и мирољубивих

људи У свету да пронађу решење

и смире агресивне духове?

Док се на кинеским острвима во-

де жестоке битке, на велико се

расправља да ли Је Фдрмоза ки-

неска или ниЈе. Јасно Је свакоме

ко жели да прими истину као та-

НОВА ЗГРАДА УН У ЊУЈОРКУ

PROGRAM MEĐUNABODNE AKTIVNOSTI

U skladu sa odlukama Plenuma

Centralnog ođbora, Odelenje za me-

đunarodne veze prl Univerzitetskom

odboru Saveza studenata fakulteta,

predvldelo je program svoje letnje

aktivnosti. Kao osnovni zadatak, Od-

bor postavlja pojačanu saradnju sa

univerzitetlma đrugih zemalja, po-

sebno nastavljanje veza koje su ra-

nlje uspostavljene. U planu se pređ-

viđa 1 uspostavljanje kontakta sa

unlverzitetlma sa kojima odbor đo-

sada nije Imao širih 1 čvršćlh veza.

Ova aktivnost obuhvataće saradnju

sa preko dvadeset zemalja od kojih

značajno mesto zauzlmaju vanevrop-

ske zemlje, naročlto unlverziteti u

Burml, Indiji, Japanu i Južnoj A-

mericl.

U prvom planu nalazl se izmena

delegacija. Ovih dana već se vra-

tlla jedna naša delegacija koja je

prisustvovala tradiclonalnoj student-

skoj svečanosti u Padovi Italija.

Predviđena je izmena delegacija sa

neklm univerzltetlma u Francuskoj,

Zapadnoj Nemačkoj i Zapadnom Вег-

llnu. Prema već utvrđenom đogovoru

sa socljalistima zapadnog Berlina,

organizovaće se dva seminara za stu-

dente spomemitih zemalja od kojlh

će ovaj u Jugoslaviji biti održan u

Zadru.

Klub za Ujedinjene naclje stuđena-

ta Beogradskog univerziteta organi-

zuje uz učešće delegacija svih uni-

verzlteta u zemlji Jedan seminar sa

temom: »O reviziji Povelje Ujedlnje-

nih naclja«. Na ovaf seminar blće po-

zvanl 1 Inostrani studentl. 1 udruže-

пје stuđenata medlcine organizovaće

jedan seminar iz O'blastl medicinsklh

nauka uz učešće stuđenata drugih

zemalja.

Ove godine Unlverzltetskl odbor

pomoći će stručne 1 naučne ekskur-

zije predviđene ovlm programom.

Program predviđa uredno mesečno

Izlaženje Biltena za inostranstvo sa

povećanim tiražom.

Radu prihvatnog centra posvetiće

9 saradnja sa aziskim i juinoameričkim
studenlima

0 razmena delegata

g seminari i naučne ekskurzije

• konkurs za prihvatni centar

se ove godine posebna pažnja. U pr-

vom redu predvlđa se konkurs za

izbor studenata koji će raditi u prl-

hvatnom centru. Praksa je pokazala

da su studentl kojl su prošle go-

dine radlli u Centru slabo poznavali

našu društvenu problematiku. Zato

se ove godlne predviđa seminar za

izučavanje neklh problema lz naSe

društvene stvarnostl. Unlverzltetski

odbor se trudl da pomogne stuđen-

tima koji Izučavaju strane jezike.

Odbor se bori za magnetofone koji

su dobijeni ođ Uprave za tehnlčku

pomoć, a kojl se ne koriste usled

nedostatka pogodnih prostorlja. Mon-

tiranjem ovih magnetofona, dobilo

bl se hlljađu radnih čaeova dnevno

na Izučavanju jezika, što bl bilo od

neocenjlve pomoći studentlma jezlč-

kih grupa.

Klub za UJedinjene nacije prošlriće

svoju aktlvnost ovoga leta. Predvi-

đa se osnlvanje stručnih grupa za

izučavanje pojeđinlh pitanja iz pro-

blematike OUN 1 Jugoslovenske po-

litlke u njoj. Klub če na svečan na-

čin proslaviti 10-godišnjlcu rada OUN

kojom prilikom će blti nagrađeni

najbolji temati iz njene problematlke.

LJ. P.

ODGOVOR REDAKCIJE

»STUDENT MIRORA«

Dobili smo odgovor re-

dakcije »Student Mirora«

na naš protest povodom

netačnog prikazivanja рго-

! blema studentske štampe

o kojima je bilo reči na

konferenciji u Ljubljani.
Redakcija »Student Mi-

i rora« tvrdi da nije u pi-

tanju neobjektivnost, ne-

go teškoče prevoda u ko-

jima se značenja izvesnih

termina vrlo lako mogu iz-

meniti.

Redakcija »Studenta« je

zadovoljna odgovorom, uz

napomenu, da je pored

nesumnjivih teškoća рге-

vođenja neophodno ulaga-

ti maksimalne napore da

se takvi, nemili, slučajevi
ne bi ponavljali.

Redakcija
»STUDENT«

Кратке вести

ИЗ КУН-а

Испитни рокови увек умртве рад

у студентским друштвима и клубо-

вима. Нк КУН није од тога изу-

зетак. Зато се од Скупштине до са-

да није осетило много живости у

његовом раду.

Но, нешто је и унињено за ово

време: издат је ванредан број Бил-

тена, намењеног колегама из За-

грева, Љубљане, СараЈева и Ско-

пља, који такође раде ка органи-

зовању оваквих клубова. У самом

клубу су већ формирали две радне

групе: група „Међународног суда

и правде
к

и група за изучавање

ДекларациЈе о правима човека. У-

скоро he се формирати и група за

ревизију Повеље УН-

Очекујемо да he почетком преда-

вања у новом семестру и рад

КУН-а кренути опет пуном паром.

KONGRES INTERNATIONALLAW

ASSOTIATION U DUBROVNIKU

1956 GODINB

11 Januara ove godlne održana Je

godišnja skupština Jugoslovenskog

udruženja ва međunarodno pravo,

na kojoj Je profesor đr. Milan Bar-

toš, pretsednik Udruženja, saopštio

Je da će se kongres Internationallaw

Asotiation održati 1956 godlne u Du-

brovniku.. To Je značajan momenat

za Jugoslovenske naufinike i prakti-

čare iz oblasti međunarođnog prava

ali i ozblljan organizaclonl problem

kojl zahteva đa se svi zajedno zalo-

žlmo za’uspešan rad kongresa 1 afir-

maclju naše nauke rekao Je pro-

fesor Bartoš.

U dlskusiji je podvučeno đa Je u

vezl pretstojećeg kongresa u Du-

brovniku, potrebno pripremiti jedan

selektivan izbor stuđlja o osnovnim

problemima gde bl došla đo izražaja

Jugoslovenska socijalistićka gledišta

u oblastl međunarođnog prava.

Izvestllac Specijalnog ođbora za

Kongres Ističe da prema izveštajima

nacionalnih uđruženja ILA, postoji

u Inostranstvu veliko interesovanje

za kongres u Dubrovnlku.

М. V.

Састанак претстаника студент-

ских унија земаља Балкансксг

савеза

У Анкари he се 27 фебруара

одржати састанак претставника

студентских унија Југославије,

Грнке и Турске на коме ће се

дискутовати о могућностима те-

шње сарадње ових унија. Савез

студената Јутославије ће прет-

стављати другови Гавра Церо-

вић и Љуба Радановић.

Ајнштајнов одговор на поздрав

наших студената

Ове године навршава се 50

година од формулисања Тео-

рије релативитета. Тим по-

водом студенти физичке хе-

мије упутили су писмо проф.
Ајнштајну у коме му чести-

тају Нову годину, а уједно и

педесетогодишњицу његове

Теорије. У своме писму они

кажу:

„Огролан напредан по-

стигнут у природним наука-

ма у овом релативно кратком

пвриоду нв би се могао ни за-

мислити без вагиих Фунда-

менталних радова, Живимо

v време када научна откри-

На утичу на живот човека и

сг;дбину човечанства непо-

г-педније и дибље него ика-

дп раније. Нажалост. став-

љвни смо пред алтернативу:

’'дм ће наука бити употре-

б.љена у сврху разарања.

’"то бм свакако значило кра i

чнвилизаиије, или he бити

искоришћена у сврху брзог

економског, културног u со-

цијалног развитка, што би

ускоро отворило цово раздо-
бље у историји човечанства.

Чврсто верујући у слободу

науке, њен интернационални

карактер и њен коначни три-

умф, поздрављамо вас пово-

дом педесетогодишњице ва-

ше Теорије, најтоплије и са

дубоким поштовањем, не са-

мо као великог научника, не-

го и као великог хуманисту."
За време семестралних ра-

спуста стигао је Ајнштајнов

одговор који доносимо у це-

лини:

..Врло поштована господо,

Захваљујем свима вама ср-

дачно на вашој пријатељскоЈ
двострукој честитци. Она по-

казује на један срећан на-

чин. да постоји сфера ко.lа

лежи ван домена политичко-

емотивних сила.

Са пријатељским поздра-

вима и жељама, ваш

Алберт АЈНШТАЈН

Kroz stranu
studentsku
štampu

FINSKA

Studentskl llst »Ilioppilaslehti«,

na zahtev finskih studenata done-

će reportaže i izveštaje o uslovl-

ma života finskih studenata koji

su đosta teški. Naprimer može se

pročitati, da student mora da šeta

četiri puta dnevno psa gazdarice

kod koje stanuje, da postoje sobe

bez prozora i samo tri zida (Ce-

tvrti Je ćilim); neke sobe su sa

dobrim nameštajem, ali se to ret-

ko dešava i najčešće nameštaj ne

sme da se upotrebljava, niti dlr-

ne. Svi ovl Izveštaji koji će biti

objavljeni daće sliku teškoća stu-

denata.

AVGANISTAN

Studenti Medicinskog koledža

u Katmlu stupili su u štrajk u

znak protesta protiv novog hap-

šenja izvesnog broja studenata.

Uzrok hapšenja nije poznat ali se

veruje đa Je u vezi sa ponovnim

pokretom oko obnavljanja narod-

ne stuđentske organizacije koju je

vlađa zabranila.

INDIJA

U novembru je počela izgrad-

nja prvog studentskog zdravstve-

nog centra. Centar se gradi za

9000 studenata upisanih na Uni-

verzitet u Delhiju. Kada bude o-

tvoren, centar če imatl najmoder-

nije uređaje, biće omogućena raz-

na ispitivanja, kao napr. sa iks-

zracima. Siromašni studenti moći

će da se leči 1 koriste lekove po

znatno sniženim сепаша. Predvi-

đa se da će coptar početi sa ra-

đom kroz dcvet meseci i predvi-

đeno је da stalno dežuraju dva

lekara i dva asistenta.
л

LIBAN

Libanski tredjunioni i student-

ske organizacije bojkotovali su

bioskope. Pregovori između štraj-

каба 1 sopstvenika bioskopa svr-

šili su se neuspešno. Radnicl 5

studenti bunili su se protiv odre

đlvanja cena za bioskopske pret-

stave, koje su skupe i iste za sve

sale. Policija je morala đa ćuva

ulaze u bioskopske sale koje su

bile prazne.

FILIPINI

Delegati za Jugoistočnu Azisku

studentsku konferenciju, održanu

u Badun-sitiju, rešili su da osnu-

ju azisko studentsko udruženje,

koje ima za cllj da se bori za

slobodnu i ujedinjeuu Aziju. Go-

đišnje konferencije održavaće se

u zemljama članlcama udruženja.

Na konffcrencijl su bili delegatl

Burme, Hong Konga, Indonezije,

Japana, Malaje i Filipina.

DANSKA

Danski studentski orkestai po-

šao je na treću godišnju turneju

u korist studentskog sanatoriju-

ma. Planirano je deset koncerala

u većlm dansklm gradovima 1

smatra se đa će prošlogođišnji

prthod (9000 guldena) bltl prema-

šen.

Prevela Jelena OSTOJIC



Универзитетски савет

(Наставак са стр. 1)

није израђен, па следствено то-

мс, ни Статут Универзитета),

Савет је био принуђен да до-

носи припремне прописе’- При-

времени пословник свога рада и

Правилник о дисциплинској од

говорности студената.

НАЈВЕЋИ ДЕО ПОСЛА СЕ

ОБАВЉА ПРЕКО КОМИСИЈА

Обзиром на велики број предме-

та који захтевају хцтно решаваше

са детаљном разрадом проблема

Савет је већ на првој седници ре-

шио да формира четири комисије

и то: за наставу и научни рад, за

персонална питања, за економско-

социјалне и здравствене проблеме

студената и комиСију за буџет и

и финансије.

За рад комисије нисмо ни тра-

жили детаљне информације, али

према ономе што је решавано на

седницама Савета, може се закљу-

чити да су комисије са успехом

решавале постављене им задатке.

Једино се о комисији за наставу и

научни рад не може, на овај по-

средан начин, дати слика рада,

jep je Савет до сада решавао са-

мо два питаља из њене делатно-

сти и то, са гледишта Универзите-

та као целине, питања перифер-

ног знач
аја (оснивање физичког

института на Фармацеутском фа-

култету и издвајање Оторимола-

рингологије од Катедре за хирур-

гију на Медицинском факултету).

Обзиром да смо на почетку бу-

џетске године, комисија за буџет

и финансије имала је пуне руке

посла. Задатак све комисије није

бцо ни мало лак ни једноставан.

Тр.ебдло је наћи начин за ускла-

ђивање нараслих потреба за ма-

теријалним средствима (у вези са

огромним приливом студената) са

реалном могућношћу друштвене за-

једнице да те потребе задовољи.

Ова комисија је расправљала и о

перспективном плану подиздња У-

ниверзитета. На бази врло исцрпне

документације садашњих и пер-

спективних потреба. Савет Је ра-

справљао и о начину за растере-

ћење Универзитета. Савет је овај

проблем изнео и пред републичко

Извршно веће, а републичко веће

је формирало једну посебну коми-

сију која има задатак да испита

стање на Универзитбту.

НАЈЗАД СВА СОЦИЈАЛНА

ПИТАЊА СТУДЕНАТА У

КАДЛЕЖПОСТ РЕКТОРАТА

Ile може се рећи ни за економ-

ско-здравствена питања студената

Да су nornj’Mo решена. УОста
лом

то су такви проблеми које треба

решавати у дужем, периоду, па да

ипак не буду апсолутно решени.

За нас је важно да су ока поче-

ла Да се решава.Ју. На бази Једне

врло исцрпне информације Уни-

серзитетског одбора Савеза Отуде-

ната, комисија за студентска пи-

тања је поднела Савету низ кори-

сних сугестија. Сви чланови Са-

вета су са нарочитом пажњом и ин

тересовањем пратили извештај ове

комисије. Сем тог
а, као резултат

ове дискусиЈе на Савету постоје

данас и два опипљива резултата.

Прво, решено Је да универзитет-

ćKa управа што пре формира ЈбДно

посебно тело које he водити бри-

ry о свим економским и здравстве-

ним проблемим а студепата у сми-

слу закључака Скупштине Савеза

студ*!ипта Бесгралскбг универзпте-

та. Ово тело 5и имало задатак да

води н
адзор над радом студент-

ских домова и ресторана, над ра-

дом студентских домова и рестора-

на, над радом поликлинике, да се

стара о подели стипендије и дру-

гих новчаних ддваша студентима.

Једном речју. оно he бити дужно

да поменуте проблеме решава ком-

плексно чиме he се Савез студе-

ната и његови економски органи

ослободити непосредног решавања

практичних питања.

И комисиЈа за персонална питања

има задатак да реши валикм број

То нарочито зато што

се према новом закону мења на-

чин избора универзитетских на-

ставника према коме Савет треба

да даЈе сагласност на сваки избор.

На краЈу треба напоменути да о

досадашњем раду Савета Јавност

ниЈе била довољно упозната. Пре

свега, пре две седнице нису биле

отворене ни за нОвинаре. Сем тога,

Савет није решио на који начим

да обавештава Јавност о своЈим

одлукама и закључцима. Нама се

чини да неће бити довољно ако се

о овим одлукама пише у штампи,

Јер Је то непотпун начин обаве-

штавања. Изгледа да би било наЈ-

целисходније да Савет своје сдлу-

ке штампа у потпуности.

М. СТОЈЛНОБИЋ

ПРАВИЛНИК

о дисциплинској

одговорности

студента

(Наставак са стр. 1)

појави. а шегова се изјава не

може никако прибавити.

Претрес је по правилу јаван.

Изузетно може се огласити тај-

ним. Окривљени студент има

право на браниоца из редова

студената. наставника и факул-

тетских сарадника.

Против одлуке декана сту-

пент има право жалбе Управи

(+»акултета. а против пресуде

ПрвоСтепеног дисциплинског су

па Другостепеном суду.

Савет Универзитета већ је и-

"■збпао пва члана Другостепеног

cvja:

Драгослав Јанковић. доцент

Правног факултета за прет-

Станко Мирић. доцент Пољо-

поивредног факултета његов

таменик

Урош Мартиновић асистент

А.РХитектонског факултета за

члана Ана Јурин. асистент

Поавног факултета за заменика.

Конференција студената

чланова факултетских савета и

Универзитетског савета пред-

"ожила ie студенте:

Добривоја Ћулафића, студен-

та права;

Јовицу Мишковића, студента

*>илозофије за његовог замени-

ка.

Љ. Р.

Срдачна честитка

(Наставак са стр. 1)

Иако је посета била наЈављена,

студенти су мислили да će мапо

задрже. како не би дуго задржава-

вали старог професора. Међутим.

он је врло расположен. на време

и не обраћа пажњу, а у разговору

се сав унео.

Суштина његовог излагања састо-

Ји се у томе. да је Основно оспо-

собљење наших људи Добри стру-

чњаци не одлазе из своје земље,

већ слаби који се, нажалост. ску-

по плаћају. Ми сада немамо нијед-

ног страног инжењера. Успеси на-

ших људи достојни су пажње и при

знања.

Душу железница може познавати

само инжењер који разуме екомо-

мију Код нас свака железничка

пруга мора да има своје потпуно

економско оправдаше, а саобраћаЈ

је функција многих фактора и де-

ло више струка.

Деценијама сам пројектовао и

градио железнице, а никада се ни

сам позивао на прописе. Зашто не

пројектовати пруге са великим на-

гибом? Добра је свака пруга чиЈа

Је експлоатација рентабилна ...

Живомир ПРЕДОЈЕВИЋ

UNIVERZITETSKA HRONIKA

Prvi projekti statuta fakulteta
Наставни планови и режим

студија - најактуелнија питања

за студенте

На свим факултетима и шко-

лама у току су припреме за до-

ношење статута. После семе-

стралног распуста, ово је, опет,

међу првим питањима на днов-

ном реду. Студенти се највише

интересују за део који говори

о наставним плановима и про-

трамима, и нарочито, о режиму

студирања.

На Природно-математичком

'факултету о овим питањима ди-

скутовало се већ и на конфе-

ренцијама студената. У целини

је заузет .један средњи став? да

треба да постоје одређене оба-

везе, мада је било извесних те-

жњи и код неких наставника

и код студената, да се унесе пре

више либерализма студирање

без икаквих баријера.

У секцији наставника, где на

захтев наставника учествује и

хгретставник студената, диску-

сија је у току. Треба напоме-

нути, да су старији наставници

са овог факултета показали сла

бо интересовање. Много више

c ангажовао млађи помоћни на-

ставни кадар.

Од Правног факултета с пра-

вом се очекује да њихов статут

дође међу првима, да буде нека

врста примера за углед. Али

правници. који мере сваку реч

и питање статута у неку руку

схватају као питање професио-

налне части, допустили су да

нски факултети оду и даље у

припремама. Засада су код њих

подељена питања по главама,

али правно још нису формули-

сана.

Почетком марта биће заједнич

ка конференција наставника и

студената, на којој ће се ди-

скутовати о оним питањима нај-

осетљивијим за студенте на-

ставним програмима и режиму.

Остале ствари могу се форму-

лисати и без тако широког уче-

шћа „јавности“. О њима се мо-

же расправљати и кад пр-една-

црт буде оформљен.

Љ. X.

Ne samo apotekari

sa Farmaceutskog

fakulteta

Komisija Farmaceutskog fakulteta

je završen prednacrt još prošle gođi-

ne i prćđale ga na điskusiju nastav-

r.icima, studentiTna i zainteresovanim

strukovnim organizacijama.

Statut Farmaceutskog fakuiteta

kao i statut drugih fakulteta, govore

o: sistemu studija, ođređlvanju tzv.

barijera. programu i planu nastava

i o orijentaciji na uzđizanju visoko-

kvalifikovanih stručnjaka opšte

prakse.

Sistem studija je pet godina i đi-

plomski rad. Za prve đve godlne ro-

kovl su ođređeni, a za ostale godlne

su slobođnl.

Takozvane barijere se sastoje u

ovome: po starom statutu nije mogla

da se upiše druga godina bez likvi-

dirane prve, a sada može. Ovo važi

1 za druge godine.

I u programu Je došlo do izmerie.

Za prvu godinu je uveden pređmet

u vezi sa organskom hemijom gra-

vimetroja. Do ipnena je đošlo i u

programu vežbi.

Do izmene u prđgramu i planu na-

stave došlo je zbog želje za svestra-

nijim uzdizanjem visokokvaiifikova-

nih stručnjaka opšte prakse Do ove

godine svršeni studenti Farmaceut-

skog fakulteta su postajali najćešće

apotekari Sađa se pnpremaju nasta-

vom da zauzmu položaj i u hemisktm

industrijama laboratorijumima u

koje su do sada odlazih većinom svr-

šeni studentt Hemije ili Tehnologije.

Statut Farmaceutskog fakulteta

po mišljenju Milenković Dragoljuoa.

člana Fakultetskog odbora : Saveta

farmaceutskog fakulteta iako je tek

u obliku pređnacrta u cćlini odgovara

novim uslovima đruštvćrtog upravlja-

nja fakultetima . . Organizacija dru-

štvene uprave fakultetom biće orga-

nizovanija, a kadrovi spremniji.«

Statut još nije potpuno oformljćrt.

Još se vođe điskusijć koje rteke Stva-

ri dopunjuju. a neke menjaju Usko-

го će se održati diskusija Saveta Far-

maceutskog fakulteta.

А. Jeftlf

Медицинари дискутују
о правилнику студија

На Медицинском факулте

ту ггоново је оживела дискусија

о доношењу правилника студи

ја. Досад је учињено нешто, али

су многа питања остала прилич

но далеко од некогреалног ре-

шења, односно, ствари се још

увек дискутују. Ево како би

требало да изгледа будући пра

вилник.

Прва година као досада оба

везно полагање физике, хемије

и биологије у летшем и јесењем

року.

За друту годину усваја се у

пројекту да се анатомија може

полагати у јануарском року, а

физиологија и хистологија као

задњи рок у јануару треће го-

дине. Без ових испита не упи-

сује се у шести семестар да-

кле, ради се č баријери.

Микробиологија, патофизиоло

тија, патоанатомија и фармако*

логија полажу се у слсбодним

роковима, али се без ових ис-

пита, 1и гволоженог испита из

неког страног језика не може

уписати у једанаести семстар.

Овде је јако спорно питање ко-

локвијума, интерне и хирурги-

је које предлажу неки настав-

ници. Углавном, ради тога јер

постоји могућност да се такви

колеквшуми трансформирају у

теоретске испите. И неки други

разлози говоре да би колоквији

трсбали бити факултативни, а

то ј и мишљење УСМ-е.

Шеста година је по неком

магловитом пројекту година

праксе на клиникама са рад-

ним временом од 8 до 14

часова и то: интерна два ме-

сеца, инфективна пола месе-

ца, хирургија један и по месец.

гиникологија са акушерством

два месеца, педијатрија два ме-

сеца. Сем тога у шестој години

слуша се судска медипина. Овде
се ствар поново запетљава у ве

зи са претходним баријерама:
обзиром на почетак школске го-

дине у месецу новембру или окто

(?), може се десити да неко

полаже задњи испит за бари-
јеру (фармакологија), десет или

месец дана после почетка годи-

не. Треба ли тај студент да гу-
би годину кад постоји могућност
Да му ое одобри да вежба неки

од горњих предмета. Говори се

и о унакрсном уписавању семе-

стрs. Дискутује се о могућнбсти

да се шеста година продужи за

пар месеци више, па да се тај

период згбраја у регуларни ле-

карски стаж.Интересантно

али за сада још само дискусија.

За умирење; предвиђају се

прелазне уредбе. Баријерашесте

године важила би за садашњу

четврту годину (без страног је-

зика), а остало за садашњу прву

и другу годину.

Питање латинског језика (тај

исти проблем мучи и Загрепча-

не) за ученике средњих меди-

цинских школа. Градиво које су

учили из латинског језика је

много мање од оног гимназиског

али је то градиво примењено на

медицину (уџбеник латинског

језик уопште учили. Интересан-

школе редакција доцената

Боголепова издање „Меди-

цинска књига“ 1947 годиие).
УСМ-е сматра да према томе

полагање латинског језика ва-

жи само за сне који нису taj

језик уопште учили. Интересан-
тно је подвући да СУМ-е једно-

гласно сложило да се направи

баријера за шесту годину. Ово

говори колико објективно и

зрело гледају студенти на шг

тање доношења правилника. Та

озбиљност гарантује да ће само

уска сарадња и измена гледи-

шта наставника и студената омр

гућити да се донесе један реа-

лан правилник који ће онда

служити и даљим генерацијама

у склопу нов-ог статута фа-

култета.

Димитријс КАТАЈШНИЋ.



NOVA DISKUSIJA

NA STARU TEMU

(Наставак са стр. 1)

је đa su svi druStveni faktori usred-

sredill snage u pravcu smanjenja

broja apsolvenata na Univerzitetu.

Zato smatramo da treba, do dono-

šenja statuu fakulteta, ovu odluku

Ш stornirati ili Je izmeniti u tom

smislu da ne bude smetnja bržem

diplomiranju. Znamo da ova odluka

važl za sve fakultete btvSe Tehnlčke

velike škoie Sllčnih odluka ima 1

na drugim fakultetima Verovatno đa

su i na drugim fakultetima reperku-

slje slične Svakako je nužno da se

tlm problemlma pozabave fakuitet-

skl saveti, a možda 1 Savet unlver-

ziteta.

Napominjemo, da je Savet Eko-

nomskog fakulteta rešio da za prve

dve gođine važ* prlnclp »3 2», all

za studente starijih godina nema o-

graničenja u broju polaganja.

M. S.

UNIVERZITETSKA HRONIKA
I ND ЕX BAR

ТАМО АМО ПО РУПИ
Пред улазом Је гужва- Ред с«

отегао од кишне атмосфере Балкан

ске улице до решеткастих улазних

врата која су још затворена.

Почели су да пуштају. Кад смо

били на половини пута до решет-

кастих врата, почеше да излазе из

биоскопа „20 октобар". Тавка људ-

ска колона се тешко пробијала ка

излазу.

Нокат исфураван.е! добаци Је-

дан из гужве приЈатељу коЈи се са

тешком муком пробијао као изла-

зу.

Нокат! уфуравање! додаде овај

„као против штос“.

Гардероба је пуна, Капуте смо

бацили поред прозора. Поред шанка

бифеа као и увек гужва.

Сајко, даЈ по једно пиће за

младиће! добаци Један на домаку

inaHk’a.

Са свих страна су допирали гла-

сови: „Још један рум ...“ »Две ци-

гарете ...“ „Оранжаду".

Поред самог шанка стајао Је кру-

пан младић разбарушене косе у

загрљаЈу девојке. Он Је своЈим

громким гласом надјачао све:

Шерифе, дупљу брљу за герлу

и Један тропикал ...

Напустили смо шанк. Ишли смо

полако иза двоЈице који су узди-

гнуте главе бацили поглед час на

лево, час на десно машући рукама

и узвикујући: „Чаво рагацо“, „Чаво

Попе“, Аве Цезаре“ како коме.

Гужва у дворани за играње ниЈе

вимало заостајала за гужвом у у-

лазном ходнику. Било Је то како

смо доцније чули прави „зној и

гноЈ“.

Тешком муком смо се пробили до

џеза. Лево од џеза стајала Је гру-

па девојака. „Молим за игру ...“

„Извините, играте ли“ чуло се

са свих страна.

Недалеко од нас стаЈала Је Једна

девојка по коси, хаљини и пона-

шан»у права Десина Дара Нија-

rapa. Оркестар даје знак. С леђа

јој је пришао корпулентни младић

и мушки је продрмусао.

Хоћете ли да одиграте самном

ову егзотичну самбу? рече он.

Она га одмери и без речи му се

баци у загрљај. За време паузе

смо пришли ближе. Ево шта смо

чули;

Колико Је сати? пита она љу-

базно и окреће се другарици ко-

јој довикује. Време је већ да иде-

мо.

Ви се зовете ..
? настави мла-

дић упртих очију у п.у.

Мариола, одговори она.

Где станујете, могу ли да вас

пратим? следило је друго питање.

Не
... извините ... сутра морам

рано да устанем. Идем на посао.

А где радите, ваставља он?

у фризерској задрузи.

Поред овог егзотичног пара још

се живље играло и још се водио

интересантнији разговор.

Ви нешто студирате, упита еле-

тантно обучен младић девојку са

деколтеом.

Да, следио је одговор. Младић

настави директним питањем.

Који сте семестар, ако смем да

знам?

Е
... тај предмет немамо, од-

говори она.

Пошли смо ка излазу. Капуте сио

нашли на поду под рпом других.

Били су изгужвани. Звуци оркестра

су одзвањали последње акорде ...

Ускоро ће крај.

А. ЈЕФТИЋ

Ж. ИЛИЋ

INDEX
ЛОША КОНТРОЛА

Студенти који се враћају из

оооравилишта на Авали имају

пуно лепих речи за управу о-

поразилишта нарочито шеног у-

правника строгог, али одмере-

ног и правичног човека Захва-

љујући доследно спровођеном

режиму и дисциплини, мало ко-

ји студент Је напустио опора-

вилиште а да се није одморио,

освежио или добио у тежини.

Дисциплински изгредници су

ретки и на њих управа оштро

реагује. И то Је добро. Но, имд

ствари над којима човек мора

замислити. Например, после два

десет и два часа сви студенти

морају бити у својим кревети-

ма, а
светло у собама угашено.

То се контролише, такав je ред,

изгредници који не *дају дру-

гим да се одморе после опоме-

не могу се и отпустити из од-

маралишта. Али начин на који

се то спроводи Је безмало увред

љив. Спољни момак у 22 часа

закључа излаз бараке, а затим

иде од прозора до прозора и

вири у собе. ДобиЈа се утисак

неке казнионе. Зар не би било

нормалниЈе да са куцашем сло-

бодно уђе у сваку собу и из-

врши своју дулсност контроле.

Даље, у одмаралишту нема ни

најнужнијих средстава за . ра-

зоноду. Замислите 85 студената

коЈи немају никаква друга по-

сла. до па се одмарају, а Један

шах и радио Није чудо што

се другога лана поЈављуЈу кар-

те и картање обузима већину

Зар Је могуће па управа не мо-

же да набави та средства за

разоноду? Зар ниЈе јасно зашто

студенти онда понекад траже

оазоноду на други начин коЈим

се крши ред и мир у опорави-

тишту?

Љ. П.

СТУДЕНТИ НА ОПОРАВКУ У

СЛОВЕНИЈИ

17 ЧАСОВА

ЛЕЖАЊА

Плашшари госворе да се

тек на врху Триглава може осе-

тити права лепота. Кажу да се

човек из основе промени кад

доживи нови пејзаж. И да је

све то утолико лепше, што се

ка врху иде тежим путем. Из

Мојстране воде сва три пута

на Триглав. Кроз Крму, кроз

Кот и долином врата. Овај по-

следњи је најтежи и најлепши.

На самом почетку тог пута на-

лази се опоравилиште студена

та Београдског универзитета.

Тих и једноличан живот

макар по навикама. У кућном

реду стоји: у дванаест сати ру-

чак, од 2—4 лежање, у 4 ужи-

на... итд. итд. Вел>а „Пирот"

каже да се овде лежи 17 часова

на дан. Да је то читавих пола

часа више него на Голнику. Он

је то израчунао имао је вре-

мена против своје воље. Али

опет: далеко био Голник од Мој

стране. У асептично чистој хр-

пезарији скупља се студентско

друштво. Хоћете ли дискусију

о политици, или о кшижевно-

сти? Домаћој или страној? Сло-

бодно питајте! Или о љубави?
пст тихо реците кад је реч

о томе. Друг управник he вам

рећи: „Тежак је то проблем

40 младих људи! А знате шта

је младост!“ Ја сам помислио

стварно тежак проблем али

што тамо има згодних девојака!
Па ипак студенти у опоравили-

шту говоре сигурним гласом: у-

правник је стварно добар човек.

Причали су ми: имамо добру

лекарску контролу. Недељно до-

лази др. Фурлан са Голника.

Јеси ли ти друже чуо за

др. Фурлана?

Показали су ми и библиотеку:

300 књига. „Кад би имали вре-

мена за читање!" рече неко.

Шта? А оних 17 часова?

Нажалост, то је за лежање, чи-

та се у слободно време. Него,

немамо довољно новина. Здр>ав-

ствено-потпорно претплатило

нас је сам.о на један примерак

„Борбе" и „Политике". Тражили

смо више, али... Ваљда немају

пара. Да немамо радио куку

нама. Сад су га тако монтирали

да више нико не може да га

носи по собама. А зар није пра-

во то је заједничка својина.

Здравствено-потпорно! После

сам нешто мислио; слабо се они

сећају другова у Мојстрану. На

Нову Годину само су са меди-

цине послали један пакет. Оче-

кују увек да опоравилиште ин-

тервенише за неког сиромашног

друта одмах излазе усусрет.

Али например: треба друг М. Н.

да оде на снимање на Голник.

Нема пара за возну карту. Опо-

равилиште више нема буџета за

трошкове. Шта мисли Потпорно

удружење о томе? И о гомили

овако ситних стварчица Z

НЕРЕНТАБИЛНЕ

задужбинске зграде

требало би продати
Потпорно удружење студената Ве-

оградског Универзитета и Акаде-

мија, има у своме власништву три

старе задужбинске зграде добијене

од добротвора још пре тридесетак

година. То су омање ста&бене Kjrhe

у Дубљанској 78, Томаша Јежа 15

и ПанчићевоЈ 11 и усто веома до-

Буџет Универзитетског одбо-

ра Савеза студената

београдског универзитета

Дотадије факултетима 1,287.0*0

Унвверзитетски одбор, Савеза сту

дената, у дискусиЈи са претстав-

шења предлога буџета за ову го-

ницима факултета приликом доно-

дину руководио се писмом Главног

одбора Сацијалистичког савеза Ср-

биЈе, Јер се ради о расподели до-

тациЈа предвиђених за јачање и ра-

звнјање друштвене активиости у

друштвима, друштвеним клубовима

и другим формама рада.

За оснивање друштвеног клуба и

стрељаштво ВПШ је добила 200.000

дин. Такође и Медицински факул-

тет за друштвени и шах клуб, При-

родно-математички 190.000, Ековом-

ски 80.000, Стомагголошки 100.000,

ДИФ, Пољопривредни, Музичка ака

демија и остали факултети добили

су буцетом ове годиве укупно

1,287.000 динара. На материјалве ра-

сходе дато Је 1,070.000. Приходи ће

бити остварени: од чланарине 28.190

чланова Савеза студената, 3,328.000

днара, дотације од Ректората изно-

се 13,500.000 и 800.000 за враћање ду-

га из 1954 године.

Нарочито се посвећуЈе пажња сту

дентској штампи. Листу „Видици“

дотирано је 712.000, часопису „Ме-

дицински подмладак" 370.000, листу

„Покушаји" 100.000 динара, а »Сту-

денту* 2,240.000.

Везе нашег Савеза студената се

све више шире, међународна сарад-

ња Је све тешња са студентскии

организациЈама у другим земљама,

па Je у међународном оделењу за

његове потребе обезбеђено 2,000.000

динара. За развој фискултуре, и

за изградњу фискултурних објека-

та, за рад културно уметничког дру

пггва „Бравко Крсмановић" и дру-

штвених клубова, за реално оства-

рење плавираног рада ових органи-

зација одређена Је сума од 4,245.000

динара.

М. М.

траЈале, руиниране, а једна је скло

на паду. .

Јасно Је да им Je потребна хитна

оправка коЈу између осталих за-

хтевају и органи хоалуналне инспек

ције Народног одбора Београда.

Међутим, ту и Јеете чворни про-

блем, Јер Потпорном удружењу ee

прахтично узевши уопште не испла

ти да инвестира неколико стотина

хиљада динара из средстава члан-

ских улога намењених помагању

сиромашних студената, на оправ

ку ових зграда, у којима не стану-

ју студенти, пошто оне доносе ми-

нималну ренту од кирија, којом се

тако велике инвестидије никако ве

могу покрити и амортизовати. Како

не постоЈе реалне перспективе за

адаптирање ових грађевина у сту-

дентске домове, Једино срећно ре-

шење Је продаја.

У увиверзитетском одбору Пот-

порног удружења изЈављуЈу да Je

овај проблем врло замршен и за-

сада нерешив, Јер правни статут

зг.дужбина ниЈе регулисан позитив-

ним законодавством, а по старим

прошкгима отуђење задужбина ниЈе

дозвољено.

Наш сарадкик се информисао о

овом случаЈу у ЗадужбинскоЈ упра

ви Савета за просвету НР Србијв

и тамо му Је речено да би Потпорно

удружење требало да се званично

•обрати овом надлештву са захте-

вом за отуђење, па уколико су ра-

злози оправдани, могло би се из-

дати одобрење.

Правни саветник ректората Уни-

верзитета, сматра да би се продаЈа

могла извршити, попгго Је услед по

стојећих околности ваступио слу-

чаЈ *в*ш*е скле“ (Вис мајор) коЈх

оправдава продаЈу, с тим да ее ноа

чана средства добиЈена од продаЈв

и даље обавезно користе у оме на-

менске сврхе коЈе су добротворзс

тестаментом наложили.

Професор Правног факултета др.

Бора Благојевиђ такође сматра да

би било нелогично ако би се са-

дашње стање одржало, Јер би од

тога било више хптете него кори-

сти, те би се и циљеви због којих

су задужбине конституисаие доввли

у питање.

Према томе, последња реч илаас

остаЈе на самом Потпорном удру-

жењу које по свему судећи изгледа

није било довољно агилно у насто-

Јању да се ово питање изведе ка

чистину.

М. Мр.

ПРЕД СМУЧАРСКО ПРВЕНСТВО

НА ЈАХОРИНИ

САЗНАЛИ
смо у Организа-

ционом комитету зимских

студентских игара да ме-

теоролози предвиђају 20 степе-

ни целзијуса последњих дана

фебруара. И поред тога што је

после такве вести захладнило,

и Јахорина добила нови слој бе-

лог покривача, тако да сада има

резерву снега од преко једног

метра, организатори би желели

да ова прогноза буде тачна као

и многе досадашње ...

* * *

ЗИМСКЕ СТУДЕНТСКЕ И-

ГРЕ НА ЈАХОРИНИ претстав-

љају прво смучарско олимписко

такмичење које се одржава V

нашој земљи. Босна-филм ко-

ристи прилику да тај дога~

ђај забележи краткометражним

филмом.

УЧЕШЋЕ ШВАЈЦАРАЦА, А-

УСТРИЈАНАЦА, ФИНАЦА на

зимским студентским играма. у-

чинило је ово такмичење ква-

литетним. За њега he се свака-

ко интересовати поред земаља

учесница и скијашки свет оста-

лих земаља. Јахорина he бити

способна да непосредно послв

такимчења обавести заинтересо-

ване о резултатима, јер две нсг

воизграђене међународне теле-

фонске линије на Јахорини то

омогућују.
• • •

У ТОКУ ТРАЈАЊА ИГАРА,

на Јахоринп ће бити одржан са-

станак ФИСУ-а међународне
студентске спортске организаци-

је. Претпоставља се да ће као

главно бити третирано питање

извођења летњих студентских
игара које се ове године одржа-

вају у Шпаиији.



Репортажа студента

Поштено говорећи до самог поласка био сам врло

скептичан. Ја сам се, наиме, први пут сггремао да идем у

иностранство. Ја нисам фудбалер. Чак, доста сам слаб и

навијач. Ако на игралиште треба носити ћебе не идем

на утакмицу. Делимично да избегнем сукоб са управом до-

ма; у кућном реду стоји „забрањено износити ћебад...“

Још немам право на кредит, тј. у приватном власништву

немам ћебе. Сем тога, нисам се специјализовао за одржање

веза са страним студентским организацијама.

Ове личне податке извосим да би се лакше схватило

моје расположење када сам, коначно, био спреман за пут.

...
Срео сам ое са једним познаником. Овде је по-

требно једно објашњење: намерно не наводим место и вре-

ме сусрета. Са, рецимо, десет људи не може се срести, по-

јединачно, на истом месту и у исто време.

... Познаника, намерно сам доводио у ситуацију да

мора да ме пита;

Је ли, куда журиш сигурно на испит?

Ма какав испит... морам да путујем.

А тако, штета за испитни рок. Уо-

сталом, и није трагедија. А куда путу-

јеш?

За Италију ...

Као
... Идем на

Нови Београд.

\—
Охо!

Аха (као апатично).

А штаг ћеш у Италији
..

•
Ко те

шаље, тј. о чијем трошку?
Ниједном од познаника није пало на-

памет да бих, можда, ја сам сносио

трошкове. А знам да они, иначе, воле

вицеве.

Једна делегација београдских сту-

дената иде у Падрву на традиционалну

студентску прославу.

...

Све сам ово испричао, поред о-

сталог и зато. што се однекуда мо-

рало почети. А, некако, изгледало ми

је најприродније да почнем од при-

према.

Феста дељи матриколи

Преведено: бруцошка прослава или

славље у част бруцоша.

Ова прослава у Падови траје два да-

на. Заправо, централна прослава је 8

фебруара.

Падовски универзитет, један је од

најстаријих у Италији. Основан је не-

где у првој половини XIII века. Уни

верзитет чува много лепих и много

за наше појмове, чудних или боље не

обичних традиција. И не само Уни-

верзитет и студенти. Читав град заје

дно са студентима прихвата и чува

традицију Универзитета, као наци-

налне манифестацијје.

Једна од тих традиција је и помену-

та бруцошка прослава.

Датум прославе ни.lе случајно иза-

бран. 8 фебруара 1848 године у дсба

борби за национално уједињење Ита

лије, студенти Падовског универзите-

та повели су оружану побуну против

Аустро-угарске, под чијом су се влаш

ћу тада налазили. Студенти су имали

пуну подршку народа. Много студена

та погинуло јо у побуни. Од тада 8

фебруар је студентски празник. За-

право, то је празник читавог града.

Да би се разумела оза прослава.

мислим, нужна је и ова напомена:

Не треба вршити никаква поређења

са прославама такве врсте код нас.

Ми смо например очекивали некакве

програме, наступе студентских кул-

турних ,спортских и других група,

разне припедбе итд. Ничег од свега то

га није било. Па, ипак, прослава је

потпуно успела. Више од тога. Веома

је било лепо. На један 'други начин.

...
Са станипе пошли смо да потра

жилш КРУЕ (Организаиија студената

Падове за везу са страним студент-

ским организацијама). На писму ко-

јим су нас позвали била је адреса

улица, Галилео Галилеј. Зашто се

тако зове не знам ни сада. Изве-

сно .ie. да би Галилео, да је некада

могао ла се склони у ту улигру, при-

личко луго могао да вмче за нос ин-

квизиттиlу док га пронаће. Озако..
. ни

шта. Потрошили смо читаву кутију
шибитта ~Дсл'зтт“ док смо ппонаШли

потоебан 6nci. Истини за љубав: ку-

тија Hiiie препуиа ни када сам

je купио. Из сзнтЈГментално-патри-

отских обзира одложили смо комен-

тар до повратка преко границе. Онда

смо установили да нам је остављепа

пуна слсбода кретања у канцела-

риш није било никога.

У једној од суседних улица, пошто

нас је сасвим збунио љубазностима,,

неки гостиогогчар, кога смо ми, уоста

лом, сасвим самовољно назвали Ђо-

вани, спровео нас је (израз је наме-

ран) у... сиl-ђ;икално преноћиште. Да

боме, говорим о намештају. атмосФе-

ри дубоко свестан разлике у циљеви-

ма приватно капиталистичког сектора

и установа какве су синдикална пре-

ноћишта,
'

УПадови 8 фебруара
Изнад кревета о неком расклима-

таном ексеру висила је гипсана фигу-

ра богородице. Мали Христос само је

повећавао тежину. Помислили смо (ви-

сила је тачно између наших глава)

да је заједно са ексером склонимо. Ме

ђутим, у међувремену од границе ра-

звили смо дипломатски такт и схва-

тили да би наш гест могао бити схва-

ћен као верска нетрпељивост. Зато

смо постојеће стање оставили неизме-

њено.

Ђовани нам је скувао грну
Поздравили смо се као пријатељи, јер

су нам неки другови, који су по по-

слу организације морали често да пу-

тују у иностранство, рекли како је

лични контакт најзгоднији за разви-

јање пријатељства са страним орга-

низацијама. Уосталом, Ђовани био

врло симпатичан човек и врло је хра-

бро поднео сазнање (прегледао је но-

вине), да није добио премију на лу-

трији. Само је рекао: „Порка мизериа*

У међувремену, док смо пронашли

домаћине, прошетали смо кроз град.

Падова је, заиста, лепо место. Гово-

рим, дабоме, са становишта пролазни-

ка. Грађена дуго,
без пла-

на са пуно старих зграда. У једној

јединој улици толикб много разлике

у грађевинском стилу, идејама и укусу,

тешко је наћи негде друго. Комбина-

ције улица прирећивале су нам пра-

ва изненађења. Дешавало нам се да

за петнаест минута три пута стигне-

мо у исту улицу. Коначно, ипак, про-

нашли смо наше домаћине.

Прослав.а је почела.

За ова,l дан студенти су нарочито

одевени. Посебно живописни су једно-

роги шешири. Сваки факултет има сво

ју боју: филозофи-белу, техничари-

црну, медицинари-љубичасту итд.

Бруцоши не смеју качити никакве

значке. Студент друге године има

право на значке, али мора их закачи-

ти тако да ништа не виси преко иви-

це шешира. За трећу, четврту годину

и апсолвенте нема ограничеша. И

молим, да се то схвати буквално. Је-

дино ограничење је физичка конди-

ција _рласника, снага врата и издрж-

љивост материје од које је начињен

шешир. Иначе, нема никаквих прави-

ла која би„ ма и приближно, одређи-

вала шта he се ставити на шешир.

Потпуна слобода маште до управо

немогућих граница. Ако само може да

носи студент има право да закачи о

шешир све егземпларе флоре и фа~

уне, а од техничких достигнућа

од камених секира до локомотиве и

млазног авиона. Један мој пријатељ

(иначе техничар) имао је на капи:

антену,, шестар, вола, три звона, два

рога, неколико медаља, железничке

трачнице и уз то неколико десетина

ситних амајлија.

Тако, или приближно тако, са ра-

зним допунама већ према склоно-

стима и укусу, били су опремљени

шешири студената. Сем тога, већина

студената имала је пиштаљке разли-

читог капацитета, ловачке рогове, зво-

на кастањете и уопште предмете за

производњу звука.

... Замислите сада један, не тако ве-

лики трг и главну улицу са хиљада-

ма студената. Познајем своје могућно-

сти и скрушено признајем да нисам у

стању да дочарам ни приближно верну

слику створену на овај начин, Знам

само да већ после десет минута, нисам

више чуо шшгга: да смоч:е као слеоцм

држали за наше пријатеље да се про-

бијемо кроз гужву.

Први утисак, који је до краја остао

неизмењен, јесте: прослава је текла

врло спонтано. Између спонтаног и не-

организованог има сличности. Али и

разлике. Ова прослава постала је до те

мере студентска, да за оне који уче-

ствују у шој, није потребан никакав

импулс. Не кажем да је немогуће пра-

вити ггримедбе на организацију при-

редбе. Напротив. Али они за тим нису

осећали потребу. Са много жара и ве-

сеља учествују сви или скоро сви сту-

денти у прослави. Beh сам рекао да

није било никаквог утврђеног програ-

ма. На властиту иницијативу скупљале

су се групе: неке су уводиле бруцоше

у универзитетски живот, други су га-

ламили, трећи су једноставно звижда-

ли у пиштаљке и трубе.

Нарочито занимљива установа за тај

дан је студентска полиција полици-

ја гољардика, Тога дава, наиме, др-

жавна полиција препушта студентима

бригу о јавном реду и саобраћају. Сту-

дентска полиција има свог команданта,

џипове, мотоцикле итд. Припадник по-

лиције, сам бира место одакле ће у-

прављати, рецимо, саобраћајем. Да му

не би било досадно, према властитом

нахођењу, мења место. Ево како то из-

гледа: Студент „полицајац* стоји на

раскршћу. Из једне улице према њему

тече река аутомобила, тролејбуса и свих

могућих превозних средстава. Студент-

полицајац примети да из супротне у-

лице јашући на билицклу, долази ње-

гов друг. Без предомишљања, покретом

руке, заустави све аутомобиле, тролеј-

бусе итд. да ослободи раскрсницу за

свог друга на бициклу! Шофери и пут-

ници стрпљиво чекају да овај прође

без иједног протеста. Чак са очиглед-

ним симпатијама. И иначе, учешће гра-

ђана у прослави великр је. Они, разу-

ме се, не урлају, не носе звона итд.

...Коначно, ипак биће програма. Па

иако смо били уморни, нестрпљиво смо

очекивали да видимо званични про-

грам,

У три, дошли су наши пријатељи.
Петнаест минута касније јурили смо

џипом кроз град. Нисам се могао оте-

ти утиску да је негде избио пожар и да

јуримо колима пожарне команде. За

тренутак, са страхом сам помислио на

плаво одело које сам, уз свечано обе-

ћање да ћу га чувати као реликвију,

добио на послугу од свога друга. Ипак,

пожара није било. Једноставно, јурили

смо градом уз бесомучну галаму и пи-

ску труба. У шест сати још увек нико

није говорио о програму. У ’ седам

били смо на вечери. Преко свечано у-

крашених столова поливали смо си пи-

штољима за воду. При повратку у хо-

тел, мој друг и ја, сигурно изгледали

смо веома смешно. Сем тога, на шеши-

рима нисмо имали никакве значке. Ни-

је, дакле, чудо што је једна група ве-

селих апсолвената помислила да смо

бруцоши. Када су сазнали да смо

странци, а уз то апсолвенти, одвукли

су нас у прву кафану. .

Другога дана, примио нас је прорек-

тор. Међу много ствари које нам нису
били до краја јасне, свакако, спада и

нешто са тог пријема. Ректор је завр-

шио поздравни говор. У тренутку када

нас ie позвао (пријем је био за стране

студенте), у другу собу на вермут, у

тој сали већ је била гомила италијан-
ских студената у врло веселом распо-

лозкењу са нашим чашама. Врло sрао

тоново смо добили чаше и тако... же-

ља ректора би испуњена.

Наши домаћини били су
необично

љубазни. весели и, заиста, било је при-

јатно са њима. Иако, као и већина сту-

дентских организација, имају пуно

главобоље око финансиских средста-

ва, нису, ни у једном тренутку дозво-

лили да се то осети.

Нарочито смо им захвални што су

нас водили у Венецију.

~.

Великим каналом пришли смо тр-

гу Сан Марко. Реклама је трговачки и-

зум. Када бих после туристичке ре-

кламе (у новинама или на филму) и-

мао прилике да упоредим реални обдект

са оним на реклами. то је било увек на

штету стварности,
Овога пута било je

обрнуто. Пјаца Сан Марко чини чудан

утисак. То је старина која ie лепа не

зато што је стара. Она је и досада о-

чувала снагу лепоте. Необичност ли-

нија на импозантним грађевинама жи-

ви. Ни трунка меланхолије нема у то-

ме утиску ... Мајка је посула малиша-

на житом по глави и раменима. Гомила

голубова затрпала je шврћу. Он очај-

нички маше рукама да се отресе. Го-

лубови машу крилима да остану и све

то скупа чини гомилу пуну живота и

покрета. То је уствари све једанпокрет

и лепршање... Пажљиво, да не уга-

зимо на неког голуба, крећемо се пи-

јацом. Све то важи за пијацу Сан Мар-

ко. Иначе, никако не бих живео у Ве-

нецији. Уски и зелени канали пуни

жабокречине додирују стара трула вра-

та поред којих безвољно лежи чун до

пола испуњен смрдљивом водом. Из

сваке улице у Венецији не може се

вмдети небо. На неким местима грађа-

ни морају бити врло учтиви да се ми-

моиђу...

Дуждева палата. Није лоше живео

први грађанин венецијанске републи-

ке. То је одмах јасно, а понешто знамо

и из историје. Не чуди ме перфидност,

превртљивост, мрачно тиранство којим

су ширили власт и преко наших оба-

ла. Ипак, није ми јасно, како је могу-

ће да не сачувају ни трунке укуса и

такта у једној ствари: у подземљу па-

лате смештени су затвори ...
„Приђо-

не“
... Тај израз познат је и мом при-

јатељу који, иначе, не зна талијански.

Затвор по природи ствари чини

мучан утисак. бвај овде ужасан је. И

данас. То осећање појачава поређење
са блиставим и пространим салама и

галеријама из којих смо малочас до-

шли. Поређење се неодољиво намеће.

Мрачни подруми пет до десет метара

испод земље, два са три метра и каме-

на постеља,

Све је то трајало свега три да на. Већ

сам рекао: то је страшно мало да чо-

век даје оцене, изводи закључке. И-

пак, извели смо један: у схватањима,

менталитету, навикама и начину живо-

та, много има разлике измеђзг талијан-

ских студената и нас. И ствари које

су нам несхватљиве. Али има и мно-

го заједничких жеља и потреба. И пу-

но могућности за пријатељске везе са

италијанским студентима. И те могућ-

ности не треба испустити.

...
Осми фебруар 1848 године знача-

јан је датум за студенте Италије. Те-

шко су могли наћи други. који би био

прикладнији за прославу талијанских
студената.

Нема ниједне године, мислим, у сту-

дентском покрету Југославије која не-

ма један датум којег би требало сла-

вити... и од њега ствооити тллдици-

ју светлу и веселу. В. ИВАНОВИЋ
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„ЕШАЛОН ДОКТОРА М.“

КОНАЧНО
ЗАНИМЉИВ ФИЛМ

Производља домаћег филма достигла је код нас ниво који

сио јој зажелели још четрдесет и шесте петогодишњим пла-

ном: домаћа продукција даје нам сваког месеца премијеру. У

квалитетном погледу међутим, наш филм стигао је тек пред

nj>*r филмске уметности.

Лажно патетична глума већине наших глумаца настала пре-

ношењем позоришне традиције, пуна претераности у говору и

гвсту, недовољно познавање драматуршке вештине и слабо вла-

дање изражајним средствима филма, наших филмских ствара-

лаца створила је код публике укорењену предрасуду о немоћи

нашег филма, било да уметнички делује, било да пружи бар

ужитак посматрања доброг и узбудљивог филмског призора.

Ако додамо да је наш размажени десетогодишњак, који никако

да оправда наде, незаштићен специјалним законима од надмоћи

страног филма оида се основни успех филма „Ешалон доктора

М.“ може сагледати у пуној величини: неуобичајено повољно

расположење публике за време пројекције филма повремени

усклици одобравања и аплауз показује да наша публика „са-

учествује" у њему као и у сваком узбудљивом иностраном фил-

му. Ван сваке Је сумње да he „Ешалон" са успехом издржати

наЈстрашнију и за продуценте најважнију критику кри-

тику биоскопске касе то индииректно математички прецизнс

изражено мишљење публике о поЈедином филму. А то Је већ

доста. „Ешалон доктора М.“ у том погледу значи рехабилита-

цију нашег филма код домаће публике.

АКЦИОНИ ФИЛМОВИ И ФИЛМСКА УМЕТНОСТ

У свом раном детињству у доба када Је тек признат као

уметност филм се састоЈао из акције. Кратке бурлеске биле су

пуне Јурњаве куће су се рушиле, људи су падали са кровова

и мостова, људи у аутомобилу гонили су људе у другом ауто-

мобилу, а трећи су чекали једне и друге у заседи. Доцније Је

та акција, првобитно искључиво садржајна и спољашња, до-

била к своЈ формални израз, нарочито крупним планом и по-

кретом камере, а затим и променљивим видним углом. Филм

није више био филм о акцији, филм Је сам постао

а к ц и Ј а.

је динамична и узбудљива ратна мелодрама из наше не-

давне прошлости. Филм је занимљив и по томе, једино, не

личи на наш филм. У ликовима на платну, међутим, познајемо

наше људе а у причи коју прича филм препознајемо делове

судбина рођака или пријатеља. Ево шта је још ново и вредно у

овом филму: личности и лични проблеми из историске перспек-

тиве сасвим безначајних људи стављени су испред историских

догађаја. Важно је било и храбро, схватити то да се уметност

бави човеко м. И да су битке и историске катастрофе кон-

флитки свих размера незанимљиве за гледаоца уколико не по-

стоји лични уколико главни јунак није угрожен.

Иначе нема драме, ако заинтересовани гледалац није у неиз-

веснскгги. А неизвесност је основна врлина овог филма, у дра-

матуршком погледу.

РежиЈа Је настојала да да борце и Једне и друге стране као

људе од коЈих свако има своЈе посебне, за општу борбу не-

важне, али за конкретну ситуациЈу значаЈне намере и мотиве

Детаљи су прорачунати пажљиво и тачно. А филм Је богат де-

таљима Још Једна предност овога филма, у њему с е

стално нешто догађа. (Сетимо се осталих наших фил-

мова: око Једног централног и драматичног догађаЈа, лабаво су

везане анегдоте, чешће вербално испричане, него визуелно).

Психолошке ставове
и односе Митровић Је умео да изрази

сликом: када се Рамадан придружи војницима и понестане му

метака, он их узима уз кратак немушти диЈалог погледима са

водником и враћа се на своЈе место, сликом Је речено: он се

бори уз њих али из своЈих физички им Је пришао.

али психолошки ниЈе. ФотографиЈа М. Поповића Је маЈсторска_

монтажа Ван.е БЈењаша изврсна, тон необично разговетан. му-

зика Ивана Рупника права филмска.. Тако Је филм „занатски*

изнад просека, уметнички коначно стандардно добар, уЈедначен.

без падова, са већим акцентом на акциЈи него на психологији

и Једном широм подтексту. што иде на штету уметничке вред-

ности филма. А глума ... стрпљив рад редитеља и месец лана

глумачких проба пре снимања филма уродиле су филмском

глумом. Али шта Је могао МариЈан Ловрић па учини од беда-

стог, нефилмског диЈалога: кажу доктору: „Сафету опет по-

злило". а доктору; „Сафету?*. мало доцниЈе кажу доктору: ~Мих-

аЈло отншао у Пећ“. а доктор каже: ..У Пећ?*. па мало доцније

(Наставак на страни 7)

ЕШАЛОН ДОКТОРА М,

KULTURA i UMETNOST

Roman ISTORISKIH

FRAGMENATA/JaraRibnikar "Nedovršenkrug"
Roman »Nedovršeni lcrug« ne frapi-

ra originalnošću forme lako su na-

por 1 pretenzije autora bile, u pri-

ličnoj meri, više orijentisane na pri-

menjivanje nego na pronalaženje no-

vlh izražajnih manira.

Foknerovska interpunkcija, logi-

čna interpunkcija procesa razmlšlja-

nja, koja ima vrlo malo zajedničkog

sa gramatičkom, treba, konačno, da

raskrsti sa konvecijalnim, kano-

nom određenih žanrova na šta sti-

mulišu klasična pravila književnog

izražavanja.

Davlčevska raskomoćenost razml-

šljanja 1 zapažanja, obeležena nedo-

statkom truđa za sažlmanjem, u svo-

joj opšlrnosti pomalo nonšalantno

saopštavanje sa istim statusom va-

žnih, manje važnih 1 nevažnih po-

dataka o emocionalno-razumskom

doživljavanju ličnosti, obeležava 1

manir Jare Ribnikara, naročlto u

prvom delu »Nedovršenog kruga«,

Fragmentarnost izraza upućuje na

veoma omiljenu formu savremene,

naročito američke, književnosti. Na-

prasno prekidanje toka događaja

kod prelaza iz predratnog na ratni

period, nedostatak pokušaja da se

događajl kontinuinirano odvijaju,

da iziaze jedan iz drugog, posleđica

su namerne nebrižljivostl autora,

koji često samo jednom angedotom

upotpunjenom obiljem razmišljanja,

digresija i opisa, reprezentuje čitav

period iii čitavo
*

razdoblje. recimo,

Ratkovog života. Јага Ribnikar će

postupke junaka da prati slmultano

sa detaljno objašnjenim psihološkim

doživljajima, đok događaj odabere iz

mnoštva prethodnlh 1 sleđećih, onaj

najvažniji, presudni 1 opiše samo

njega; prihvata ga samo kao podlo-

gu, razlog za pripovedanje, kao oba-

vezno sretstvo da se objasne i prika-

žu postupci Ivanke, Ratka ili Zofke.

»Nedovršeni krug« deluje kao do-

vršeni kružni mozaik gde praznine

Između kamenčića događaja popu-

njava bogatstvo raznih boja i osvet-

Ijenja.

Retrospektivno tretiranje istih do-

gađaja kroz aspekt raznih, a rad-

njom povezanih ličnosti, nalazimo u

odličnih »Sest besplatnih ulaznica«

Sveđanina Siverca.

Sa malo truda bi verovatno mo-

glo da se nađe još primera ove vrste.

Međutim, manir prosečnog dela je

često epigonski pokušaj ugledanja na

jednog pisca; najorlglnalnlji 1 naj-

samostalniji izrazi su konglomerati

raznih, mnogobrojnih uticaja, sim-

bioza mnogih stilova, korišćenje već

oprobanih rekvizita podesnih za od-

ređeni razdeo pišćevih namera. Ova-

kva vrsta komplikacije nema mnogo

zajedničkog sa plagijatorstvom. Ako

se uoči ova činjenica roman »Ne-

dovršeni krug ultazuje na autora

koji zira sa mnogo smisla đa oda-

bere koristan i adekvatan šupalj

mođel forme u koji sipa vlastitim

duhom doživljaje i prepariranu ži-

votnu materlju.

Na 240 strana Jara Ribnikar po-

kušava da obuhvati čitavu našu haj-

moderniju istoriju. Ratko je ilegalac

u predratnoj Jugoslaviji, pa partizan,

pa informbirovac i na kraju posle

mnogih napora, kolebanja i razmi-

šljanja (»ti ne možeš da shvatiš slo-

ženu pozadinu jeđnostavnih rešenja*)

običan čovek. Kao rezultat, sa knji

ževnikove tačke gledišta veoma pošte

nog napora đa objasni složene mo-

tive koji rukovode postupcima ju-

naka logičan je razvoj glavne lično-

sti, uverljivost situacija u koje će

on da dolazi, kroz čitav roman, sve

do poslednjeg, nefunkcionalnog i

zbog toga sladunjavog obrta.

Ako prihvatimo prikazivanje je-

dne, toliko česte toliko i nkročite i

uzbudljive i dirljive istorije, kao

glavni stimulus autoru na ovu vrstu

duhovnog rasterečenja putem pisa-

nja, drugi bi sigurno bio tretlranje

ne jedanput pominjanog problema

Ijubavi u N.0.8.-u. Ovde je ovaj

problcm, čini mi se, bolje nego ika-

da do sađa, humanlzovan, počovečen

opšteljuđskim nijansama, koje posta-

ju glavni, bezmalo jedini uzrok, dofc

su sve ostale komponente samo knji-

ževniku potrebne situaoije za raz-

vijanje jedne životne situacije. X

Ratko i Ivanka i Vojo 1 Irena i Gojko

su 1 j uđ i koji su u partijl. Zbog to-

ga što su u partiji onl su prvo ilegail-

ci po posle partizani; utollko više I}о-

di oni se i u eligalnosti i u partizani-

ma ponašaju onako kako je opisano

u romanu.

Cini mi se da na izvanrednoj do-

življenoeti ovih materijala treba tra-

žiti osnovnu i najveću vrednost »Ne-

dovršenog kruga« Jare Ribnikara.

S. SELENIC

KRALJIC ANTON: AKT

ПАЛАНКАОни тужно погледаше у часов-

ник. Било је близу пола девет,

Полупразна кафана личила је на

дашчару коју је данима уређивала нека

дечја рука, самовољно и уморно.

Залуд смо долазили рече младић

крупних очију са гитаром чији је свилени

гајтан био двоструко упреден.

Младић ће ипак доћи. Нагрнуће!

уокруг својих непаца прошапта буцмасти

хармоникаш који је тек јутрос научио да

свира први валцер.

Плавојкасти дечко оправллше бубањ

и попут детлића лупкаше ногама,

Где је тај бујни биљни свет уз-

викну он.

Зелена густа светлост неонских цевчи-

ца расипала се по двема укосним салама

где су седели пролазници, трговачки пут-

ници увек радознали за свет паланке и

увек са осмехом неким, ситним и љутка-

стим као бибер. Бибер на лицима стран-

цима био је скоро одвратан буцмастом

хармоникашу.

Ови чилагери би могли да се удаље.

Ех, што нисам боксер!

Цело јутро затежем ове сламчице

каже гитарист и својим дугим, дуваном

опрљеним, прстима провлачи кроз косу

већ седефасто седу.

Дечак за бубњем смешио се као да је

пред њим торта од лешника. Он је безбри-

жан, он не лута погледима. Он не осматра

часовник.

Онда уђоше две високе девојке са um-

роким крагнама и седоше у угао испод см-

ве фотографије некот тамног виногорја.

Прве ласте враголасте рече гита-

рист.

Може им бити досадно да свира-

мо рече хармоникаш.

Не буди забринут. Није то пропали

излет.

Сада и дечак за бубњем дотерује своју

косу.

Онда улази један високи човек у чизма

ма и прилази им. Он баца качкет за за-

тиљак и каже: свирај ми „Ливадицу“. Пла

ћам!

Ово је омладински џез, свирамо бес-

платно каже гитарист.
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ПОСЛЕ ТУРНЕЈЕ

„Бранка Крсмановића“
Одлазак наше фолклорне гру-

пе на турнеју био је повод да

се у нашој штампи у неколико

наврата појаве чланци који су

у начелу поставили нека пита-

н>а. Намера нам je да изнесе-

мо наше мишљење.

Нико нема права да оспори

квалитет нашим професионал-

ним ансамблима и оно што су

они постигли не треба дозво-

лргти да било ко и на било ка-

кав начин руши. Али, ако се

ради о групама које реномеу

нашег фолклора (узмимо то за

пример) доприносе, онда тим

трупама тим пре ако су ама-

терске трвба дати могућност

за одлазак у иностранство. Ово

сматрамо правилнијим утолико

што је после неких досада-

шњих гостовања реноме нашег

фолклора у тим земљама (фол-

клорне групе КУД „Иво Лола

Рибар" у Холандији и Францу-

ској, КУД „Бранко Крсмановић“

у Израелу, Турској и Францу-

ској итд.), подигнут на још за-

виднији ниво. И зашто гостова-

њима квалитетних аматерских

група) које иначе претставља-

ју извор кадрова професионал-

ним колективима (не доказати

широку основу на којој почива

наш културно уметнички жи-

вот. Сводити при томе та го-

стовања на одговарајућу меру)

клорупрднов рднов рднов рднд

(специјално кадасеради о фол-

клору) и водити рачуна о ква-

литету, сматрамо да је потпуно

правилно и неопходно.

Фолклорна грутха нашег дру-

штва пошла је 31 децембра 1954

године на тромесечну турнеју.

Добар део концрата, предвиђен

овом турнејом, требао је да се

одржи за студенте. ХХрва два

концерта па и четврти (на Сор-

бони) одржани су за студенте.

Али локазало се да је једна

турнеја (искљуниво за студент-

ску публику) не може одржати,

ако се води рачуна и о фи-
нансиском ефекту.

Контакт са менаџером Кло-

дом био је спостављен преко

бившег/претседника фолклорне

секције. Уговор је прописано

састављен и оверен. Читава ор

ганизација деловала је озбиљ-

није утолико што смо нека пу-

номоћја добили са печатом сту-

дентског града Париза. Но, по

доласку у Париз убрзо се мо-

гло утврдити да је менаџер чо-

век без искуства. Ру-

ководство групе морало је че-

сто да ургира за израду плака-

та и организацију концерата.

Поред неспособности да органи-

зује предвиђене концерте. јед-

ном приликом био је састаа-

љен пред готов чин када су му

из насеља, три часа пред по-

четак, отказали три концерта.

Такво пословање довело је им-

пресарио до финансиског кра-

ха и непотпуног изврптења у-

говорних обавеза према друштву

и групи, чему је допринела и

недовољна материјална основа

итд. итд. У таквој ситуацији

једино и најбоље решење је био

повратак у земљу.

Поука за нас је довољна. Ни-

једну турнеју нећемо организо-

вати без сарадње са Комисијом

за културне везе и пре него

преко нашег претставника у од-

говарајућој земљи не будемо де-

таљно офавештени о менађеру.

Но, исто тако мислимо да се

мало користила добра и пози-

тивна страна ове краткотрајне

турнеје.

Фолклорни ансамбл студена-

та Београдскон универзитета

како је стајало и на програми-

ма дељеним у палати Шајо, уз

кратак историјат друштва

био је „догађај париске корво-

графске сезоне" пише у својој

критици познати париски лист

*L’aurore«, истичући кореограф-

ску оригиналност уметничког

директора Бранка Марковића у

решавању низа тешких пробле-

ма. Зато мислимо да би се csa-

како радило о необавештености

ако би неко рекао да (без изу-

зетка) аматерске фолклорне гру

пе копирају програме хгрофеси-

оналних ансамбла народних и-

гара, дајући све то на једном

нижем нивоу и не доносећи ни-

шта ново понављајући оно што

се напољу већ видело.

Поменута критика (после кон-

церта у палати Шајо), између

осталог садржи и ово:

„Југословени су данас једнаод

првих фолкорних формација

света“, наводећи да је наша гру

па отскакала за класу од ру-

мунског државног ансамбла (к.о-

ји је истовремно гостовао у Па-

ризу), да не наводимо изјаве

или пријем публике, о чему је

писано у нашој штамгш.

Од посебног интереса за на-

ше КУД је чињеница да оно не

спада у она културно-уметничка

друштва у којима је фолкор већ

одавно превагнуо над оним ви-

шим и племенитијим облицима

уметничког рада, у којима хо-

рови стагнирају, драмске групе

се једва одржавају, културно

дејствоваше друштва је неос®-

тно, јер су све наше секције на

четвртој градској смотри биле у

првом плану. Иза нашег ака-

демског позоришта не стоји са-

мо успео комад „Миргородска

свадба“ (драматизован од члана

Александра Обрадовића), оно

сад ради комад „Чекајући Леф-

тинија" (социјална тематика), а

и на организацији естрадног по-

зоришта. Наш хор је 1954 годи-

не у Минхену освојио прво ме-

сто у јакој конкуренцији већ ре

номираних хорова САД, Финске

и осталих земаља учесница,

спремањем »Requiem« и »Stabat

matter« од Росинија, унето је

нешто ново у хорску реперто-

арску политику. Одговарајуће
место приликом оба извођеша

треба дати симфониском орке-

стру. Програму треба додати и

Хиндемитову „Кантану слобо-

де“. Мислимо да смо друштво у.

којем о некој стагнацији секци-

ја не бити речи.

Да не будемо опширни, жели-

мо да завршимо са написом у

»L’aurore«, да су:

„Руговске игре, македонски

оро, шопско, игра комита, мала

ремек дела која вас остављају
без даха... Треба ићи и видети

их.“

Управа

КУД Савеза студената Бео-

градског универзитета „Бран-

ко Крсмановић”

ЕМИЛ КОСТИЋ: ДРВОРЕЗ

У ДОЉУ
Свираћемо ти после додаје хармо

никаш.

Видиш да си зарастао као Тахити

рече дечак и лупи палицсм о ивицу бубња.
Онда уђоше два младића у сивим ху-

бертусима. Иза њих две ситне коврџаве

главе са малим марамама о врату. Чим се-

доше, келнер им донесе кафу у шољицама

широхим као цвет бабиног ува. Кад их

испише, они један за другим преврнуше

шољице. Девојке се поиграше својим бе-

лим рукавицама.

Буљук танковитих девојака, као расу-
то гнездо грмуша, и примети се и не. На-

смејане, у капутићима, оне готово протр-

чаше. Студенткиња Ина дође сама. Она

једина рече поздрав младим музичарима.

Они весело отпоздравише. Тек сада осме-

лише своје ситнсзвучне инструменте. Де-

чак удари у бубањ, затим дотаче тањира-
сти део бубња, а гитара стотином звучних

ивера предухитри хармонику.

Ускоро се кафана испуни младим ли-

цима. Лица јабуке, лица гроздови,

лица мушмуле. Зелена густа светлост

распршта се и сакри у зељасте колутове

дима,

Бубањ је скакутао, ломио се, крцкао

као павит. Гитара је попут уморне Расин

ке над водом купила безброј звучних ка-

менчића.

Студенткиња Ина поведе коло. Њена

витка фигура у ружичастој, блузи (нешто

између слеза и лубенице), њена скресана

црна коса и њен ритмички смех повукоше

невину змију паланке. На зачељу као ра-

њени зец скакуташе келнерче које ради и

у ноћној смени. Иза бубња стидљиво се

појави студент Мишко са флаутом. И фла

ута проигра низ ливаду убрзаних праћки.

У широком огледалу испод часовника два-

пут се преломи висока фигура црнке ко-

ловође, а Мишко се за тренутак сети да

код куће међу књигама и свескама има

једну малу репродукцију Модиљанија.
Коло потскочи и као омаја расу се уо-

круг. Једна шољица каве случајно заигра

ка ивици стола и разби се као минђуша
бачена са спрата. У овој паланци нема ку-

ћа са спратовима. у овој, ах како се ча-

совник брзо окреће.

М. Мирковић

PRO et CONTRA

so studentskih galerija

RASPRODAJA
POLOVNOG

Nevesela komedija Jože Horvata

u narodnom pozorištu
Rekonstrulšući u svojoj »Ras-

prodajl savjesti« atmosferu bes-

pomoćnosti i rasula aprilskih da-

na 1941, Joža Horvat nije upo-

trebio žive Ijuđe koje je nekada

video 1 koji bi se, svaki ponao-

sob, svakako dall svrstati u neku

ođ poznatih nam grupa stvore-

nih s obzirom na stav prema po-

robljavanju zemlje (stav uočen u

samoj drami). On je kao u ve-

likoj žurbi, uzeo po jednog pret-

stavnika svake ođ ovih grupa,

uopštenog, očišćenog od detalja

u političkim i sociološkim rasma-

tranjima o propasti stare Jugo-

slavije, stvarao je dramu deduk-

tlvnim putem. To Sto Je sve mo-

guće tipove određene na taj na-

čin sakupio u jeđnu vilu kraj Za-

greba jedina Је piščeva umet-

nička intervencija. Iznenađuje

potpunost spiska i hemiska čisto-

ća ovih apstrakcija: imena su za-

Ista nepotrebna nazivi kao

Folksdojčer-petokolonaš, Covek iz

naroda. Nesvesni Pijana

oficirčina sasvim bi prlstajali

ovoj šemi. Osim toga Još, shva-

tanju mnogih »snažnih« literata

đa se bez seksualne moći i ne-

moći ne može zamlslitl nlkakva

moralna kriza, dugujemo bračni

раг Pongrac čiji je čudan Izda-

nak Melita, kći koja raskrinkava,

obavezna flgura polemičke dra-

maturglje.

Publlci, koja iz običnog govo-

га poznaje tekuće oznake svih

ovakvih tipova, nije nimalo teško

da ih prepozna na sceni Narod-

nog pozorišta. Horvat (1955 godi-

ne) izgleda da previđa i tu osnov-

nu moć uviđanja: svaki pojedi-

nac ne srnno đa je kroz postup-

ke otkrto svoju ujeđnačeno oUr-

banu dušu, nego se : sam (111 ga

Je neko đrugl) verbalno etiketi-

rao. Kada se bivšl solunac, re-

zervni kapetan Đokić (Stari го-

doljub), sa svetonikoljskom bra-

đom i srpskom uniformom, kome

se negativci iz komada rugaju

zbog česte. upotrebe rečl »naša

junačka vojska« i »slavna otadžbi-

na«, obesi videći da su propali i

đržava i Ijudi, pisac hita da pre-

ko Korena (Kolebljivi Intelektua-

lac) objasnl kako je ispod tih

otrcanih fraza o kralju l otadžbi-

ni »kucalo jedno plemenito srce«

(inventivna povest \ inventivno

sročen tekst!). Isti Koren koji iz

čudnih razloga ne iđe s morna-

rom (svesni Covek iz naroda), da

nastavi borbu (on mota da bude

neođlučan) sam za sebe mudro

konstatuje đa nlje Dioraar (buk-

valno i preneseno) i time člni

izlišnim svaki gledaočev umni

napor. Horvat je, čini se, bio рге-

zadovoljan stvortvSl lica koja ni-

koga ne zbuniuju. Zivot i do-

bra llteratura učill su ga da Je

čovek što ga više poznaješ

sve složenlji, sve teži za defini-

sanje. Rešio je da ne bude suviše

radoz i'io.

S tako pitomom pastvom nije

se mogla sačlnlti, drama koja bi

plenila. Ispitlvanje takvih, ovde

unapređ datih, llčnosto povodom

njihovog odnosa prema narodu

i slobodi učinjeno Je već van

blne, drugim postupmma. Autor

ill nije želeo ili nije smatrao po-

trebnom umetnlčku analizu, pri-

hvatio je postojeće, na drugom

mestu dobijene rezultate, a za di-

namiku i uzbudljivost obratio se

pozorišnoj rekvizitarnicl iz koje je

izvukao pojaćanja čije bl nabra-

janje bilo đovoljno da ocrta ovu

neveselu komediju: vanbračna

majka umire pošto je dan pre

рге smrti uzaludno tražila od oca

svoga đeteta, odvratno-finog iju-

bavnlka 1 poslovnog čoveka, no-

vaca za hranu; impotentnl muž;

prepotentna žena; tuberkulozna

kći (blla sedam godina u poste-

Iji); impotentni otac prodao (tada

još zdravu) kćer za jedan zabran;

ona zbog toga obolela; Odvratni

Ijubavnik laže sramežljivog kako

je imao njegovu dragu; pucanje;

vešanje; umiranje od bola itd.,

itd.

I, kad se sve rasturi kao đim

iz pištolja kojim je Odvratnl L.ju-

bavnlk übio Kolebljivog Intelek-

tualca klanja nam se ista gaml-

tura kojom se i počelo. Cim Je

zlnuo, svako nam se pretstavlo 1

duševne mene nisu mogle

ikoga dalje da zanimaju. Umesto

da gledamo istlnsku sllku kišnog

aprila kojl je teško razdirao, zbu-

njivao 1 bacao u malodušnost, u-

mesto da kroz Ijude, kroz Intlmna

zbivanja, osetimo onu poraznu

psihozu raspađanja koje se nlko

ne oseća pozvanim ni voljnlm da

spreči, da osetimo to traglčno

vreme koje Je bilo u najvećoj

meri sposobno đa izmenl i орге-

dell jedinku, prišustvujemo đa-

nas, posle Četrnaest godina, ko-

mlsionoj rasprodaji predratnlh

pseudosocljalnih knjlževnlh ша-

nira i kasnlje stvorenih tipova

kojl, zbog svoje (na drugom ше-

stu celishodne) uopštenosti. ne

mogu da posluže umetničkom sll-

kanju jedne ovakve situacije.

Ovo je već drugl komad na tu

temu u Narođnom pozorištu. Dok

je Đokovlćeva »Raskrsnica« blla

bogata bar sitnim, žlvotnlm poje-

dinostima koje su dobro potse-

ćale na dane bežanije, »Rasproda-

ja savjesti«, napučena monstruoz-

nlm ill papirnlm žlvljem, nlje đa-

la čak nl to.

Umetnlčko delo postoji zato da

kaže nešto Sto se drukčlje ne

može izrećl. Nevesela komedija

Jože Horvata, koja Je dijaloglzi-

ran i melodramatiziran pismeni

zadatak iz popularne publiclstike,

suvišna je. Ovo je, u đoba potra-

ge za (makakvim) domaćim dram-

skim đelom, teška, ali Jedlna od-

govarajuća reč. Proleće 1941 još

čeka svog dramatičara.

Nepravedno je zamerati dile-

tantizmu pretstave komada koji

kao đa je pisan za đačku malu

pozornicu. Redltelj Braelav Boro-

zan nije učinio nikakav napor.

Rutiniranl glumci (Irena Jovano-

vić, Pavle Bogatlnčevlć. Vladeta

Dragutinović) pobegli su svakl u

svoj topli šablon, ostavljajući

mlade da se mrznu, da mucaju

(Miođrag Lazarević) i đa skakuću

po pozomici (Zagorka Marjano-

vić). Najviše što su mogli. učinili

učiniU su Pavle Minčić i Joviša

Vojnović. Vojin Dimitrijević

ЕШАЛОН ДОКТОРА М.

(Наставак са 6 стране)

у ешалону зове рањеник доктора, и каже да је а доктор

опет: „жедан? дајте му воде.“ Срећа што је слика речита па се

го и не примећује. Још једна Мlла неравнотежа у филму захва-

љујући глуми: Илија Ђувалековски толико Је убедљиво и сна-

жко изразио бега да је засенио „позитивце* првенствено док-

тора Марка, Маријана Ловрићевог, релативно оскудног у глумач-

ким и људским детаљима. Нађа Подерегин Је на свим чворним

местима, када Је Хатиџе требало да се узбуди, испољавала хи-

стеричне реакције уместо правих узбуђења. Хоће ли она шко-

ловањем моћи да се изгради или не може да прерасте уметнички

врло скромне захтеве које поставља немачки филм?

Душан МАКАВЕЈЕВ
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0 ЈЕДНОМ ВРЛО ОШТРОМ НАПАДУ
НА МИХАЛИЋА

За мене је атлетика пре свега

естетски проблем, рекао је Ђор-

дано Кумар у разговору са са-

радником „Спорта". У истој ре-

ченици Кумар се врло презриво

изразио о Михалићевом трчању.

Не би било пожељно да цити-

рамо овај текст пун гађеша.

Изванредно способни Ђордано

Кумар који је допринео развоју

југословенске атлетике, који је

као што истом напису у „Спор-

ту“ пише створио велиог тркача

Лоргера, има право на своје ми-

шљење о суштини атлетике.

Али ипак чудно је да се чује

тако неодговорно мишљење о

атлетичару који је прославио

југословенски спорт по целоме

свету.

Све је ово занимљиво. Најзад

смо и у атлетици добили лар-

пурлартизам. Обожаваше фор-

ме. Подређивање садржине ле-

поти облика. То је питаше нео-

бично старо. Питање лепоте као

сутитине ствари и јединог усло-

ва оправданости постојања не-

чега.

Да ли је само хармонија по-

крета и савршенство ритма је-

днога атлетичара једина вред-

ност? Има ли још нечета драго-

ценог у овом спорту који оду-

шевљава бројне гледаоце?

Тачно је да максимално до-

стигнуће у атлетици претстав-

л>а трчање витких дугоногих

људи (за сваког атлетског гур-

мана права је посластица гле-

дати Хочевара кад трчи. Нео-

сиорно је да Хочевар као савр-

шени стилиста претставл>а баш

зато једног од највећих јуто-

словенских тркача свих вре-

мена).

Ајги срећом, у атлетици има

и обиље других вредности. По-

знато је да Отнхајмер не трчи

стилски савршено. У његовом

кораку пета одлази више ка

тлу, тако да ритам губи ела-

стичност. Упркос томе, Отенхај-

мер је наш атлетичар који нам

је ггружио максимум уживања

својом победом над Банистером,

највећим тркачем данас. Основ-

но у њиховом сусрету била је

б о рб а, а не стилско савршен-

ство. Највећу драж имао је овај

сукоб два велика атлетичара

због превазилажење својих мо-

гућности, била је то победа во-

ље, одлучности, издржљивости.

Као што се јасно види, пита-

. н=е стила је код највећих атлет-

ских подвига споредао. Оно није

фактор који је ггр«судан. Отуда

је заиста у најмању руку неод-

говорно, а поготову од стране

бившег тренера државне репре-

зентације. кад једног од најве-

ћих атлетичара не само у Јуто-

славији, већ и у Европи својом

високом стручношћу подупртом

изјавом дисквалификује у јав-

ности.

Нова сала - нови рекорди

Центар за атлетику на Бео-

градском Универзитету органи-

зовао је у току зимског распу-

ста два веома успела такмиче-

ња у салама.

Почетком фебруара у сали Ин

ститута за физичку Културу о-

држано је квалитетно атлетско

првенсвто Београдског универ-

зитета у сали за 1955 годину.

Оно је у поређењу са прошлого-

дишњим оцењно као

успелије и масовније. Осим то-

га на такмичењу је поправљено

и неколико досадашњих рекор-

да. Прваци Универзитта за 1955

годину су:

мушкарци:

20 м. трч.: Петровић (Фил. фак.)

3,0 сек.

вис: Шепа (Тех. фак.) 175 см.

даљ: Кашиковић (ИФК) 630 см.

кугла: Гавриловић (Екон. фак.)

13,58

жене

20 м- Лепосавић (Фил. фак.) 3,5

сек.

вис: Лепосавић
.
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По завршетку такмичња прет

ставник Савеза Спортских Ор-

ганизација Београдског Универ-

зитета гцзедао је победницима

дипломе и честитао им на по-

ститнутим резултатима.

Друго успело такмичење које

је организовао овај центар је

пропагандни атлетски митинг

који је недавно одржан на Но-

вом Београду у ново отвореној

сали, јединој у Београду која

има и јаму за скокове. На том

митингу постављеиа су два нова

Јутословенска рекорда у сали.

Стунедт техничког факултета
Шепа скочио је у вис 184 см.

док је атлетичар Црвене звезде

Радовановић скочио у даљ 640

см. Поред н>их постигнуто је и

још нетголико одлтгчних резул-

тата. Организација такмичења

била је добра, али ипак треба

замерити организатору што ово

такмичење није довољно рекла-

мирано, што показује онако ма-

ли број гледалаца.

Д. ВУЧИНИЋ

ПРЕД ЗИМСКЕ СТУДЕНТСКЕ ИГРЕ

Вишемесечме припреме пред ово-

годкшње зимске студентске игре

приведене су крају. Организациони

комитет углавном је обавир све по-

слове, тако да сада на недељу да-

на пред отварање такмичења, оста-

Је дочек учесника и стрепња да

претопли фебруар не оголи нашу

снежну лепотицу v ..

Око стотину

учесника

У организацио.ном комитету смо

сазнали да he на Јахорини такми-

чити око 100 смучара. Међу њима

he бити 16 смучарки. Своје учесни-

ке за овогодишње зимске студемт-

ске игре, пријавиле су студентске

организације Швајцарске, Аустрије,

Немачке, Италије, САД, Холандије,

Финске и Југославије. У конкурен-

цији жена такмичиће се само Швај

царке, Немице, Аустријанке, Ита-

лијанке и Југословенке. Иначе, так

мичење he се извести потпуно пе

олимписком програму (трчање, веле

слалом, слалсљт, смук и штафеш*

трчање).

И. Н.

Олимписка

скаћаоница

Јахорина је ових дана потпунв

припремљена. Око 100 такмичара 11

приличан број посматрача биће со-

лидно смештени у два хотела. То-

пљење снега и падаше новог иза-

звало је поновне радове на ста-

зама. Тако су пре два дана завр-

шени радови на „штанфању" стазе,

а ма шима 25 фебруара почише сму

чарско студентско првенство Јуто-

славије.

Најобимнији радови у оквиру при

према за овогодишње зимске сту-

дентске ихре извршене су на ска-

каници на Јахорини. Та скакаоница

није била споссбна за олимписка

такмичења у скоковима, пошто Je

имала истек нешто краћи од оилм-

писких. Реконструкцијом инж. Бло-

удека, истек скакаонице на Iахори-

ни повећан је на 65 м., што одго-

вара олимниским захтевима. Тако

је наша планина са најлепшим сму

чарским теренима постала способна

за такмичење у свим спортским ди-

сциплмнама.

INDISKRETNI RAZGOVORI

U KULOARIMA

PRAVNOG FAKULTETA U znaku februarskih ispita
Ovi naši studentski dani, januarsko-februarski, pred-

ispitni i kampanjski, zaslužili su da ih makar ovlaš ге-

gistrujemo i u dna im se duboka, puna prednapregnutog
i grozničavog učenja zagledamo i nad njima zamislimo.

Možda bi trebalo obići i druge fakultete anketirath

osluškivati i beležiti, ali mi ćemo se zaustaviti pred mo-

numentalnom žućkastom građevinom na Bulevaru Re-

volucije 69.

Kažu i ne greše ti koji kažu da je u toj gra-

đevini smešten fakultet koji ima najidealnije uslove' za

studiranje i naučni rad na celom Beogradskom uni-

veztitetu.

Pored ispita u amfiteatrima i slu-

šaonlcama, centar 1 žiža svih zbi-

vanja su prostrane, uvek žive pro-

storlje fakultetske biblolteke i čita-

onlca.

14 sati dnevno, bez prekiđa od 7

ujutro do 9 uveče sede pognuti mla-

dići i devojke nad dugim redovima

stolova Sa malo opasnosti da padne-

mo u Jezičkl primitivizam, mogli bi

nazvati ovakva mesta »kovačnice ka-

drova«.

Nažalost. novinarskim putevima i

sredstvima đalje od tih pognutlh

glava, sa napregnutim mislima ne

može se otlći. Sta II misle? Nad čime

lupaju glavu? Cemu se nađaju? To

se samo može Ali zato

napolju u, foajeima biflioteka, рго-

sto se nameće sav onaj kuloarski

folklor koji se rasips u pregrštima-

KAD SE PROFESOR LUKIC

USHODA

Grupice puše, većaju i komenta-

rišu:

Ih bre. kad se profesor Lukić

ushoda po onoj četirstodvadesetoj

petici za vreme ispita iz Teorije,

svlm lanjskim brucošima siđe srce u

pete. Ide on tako po sali i samo

zapljuskuje pitanjima!

Naprimer: »šta je polltička par-

tija?«

Grupa Ijuđi zajednlčkih shvata-

nja sa istim clljem ... čuje se ispre-

kidani odgovor.

Pa dobro, uzmimo da mi ovde

na ispitu imamo ista shvatanja, a

i cilj nam je već isti đa se ispltl

polože pa jesmo li mi onda po-

litička partija.

Nismo.

A zašto nismo. ..? I tako u ne-

dogled!

Stari profesor S. kada se suoći

na ispitu sa nekim »dekadentom«

(to je najnovlji termin za one koji

se hvale ds za ispit uće samo de-

set dana) pomaže, ob.jašnjava. pa

pita. pa tek onda izgubi nerve: »Slu-

šajte čoveče ja sam dosta govorio,

kažitej vi koju reč, niste valjda kao

onaj kandidat ođ pre neki dan što

nije znao da piše latinicom

Posle nam je taj isti profesor kad

smo sa zamolili da nam ispriča još

neku: »Ispitnu plkanteriju«, najdo-

bronamernije objasnlc da je zbog

šire javnosti korisnije ako takve na-

*

бе interne klizavosti iostami izmedu

četiri akađemska ziđa.

STRATESKI PLAC jedne APSOL-

VENTKINJE

Malo dalje spominju neku plavu

apsolventkinju, koja je na svom po-

slednjem ispitu, na svako pitanje

koje nije znala briznula u plač i

tako joj Je ceo ispit prošao u su-

zama, dok joj ganutl nastavnik nije

đao mršavu šestlcu i ujedno 1 đi-

plomu. Pa se onda na obližnjoj tram

vajskoj stanicl na glas kikotala sa

svojim dečkom spremajućl se da pro-

slavi ovaj svoj strateški podhvat.

KLUB JUGOINTRIGA

One tri đevojke tamo u ćošku,

njih zovu »Klub jugointriga«, all po

što su već obaveštene ko si, nećei

od njih ništa doznati!

Ovi razgovori kada se saberu, čine

jednu impozantnu buku i prosto u-

propašćuju* bubne opne onih fcoji

rade u čitaonici. pogotovu ako se

grupe »điskutanata« presele u unu-

trašnie pređvorje bibiioteke

Međutim, to se obično redovno

dešava, popođne teada nema nad-

zora i pretstavlja čitav problem.

Naprimer, namesti se njih nekoli-

ko pored samih vrata i vode ovako

visokoparne razgovore:

Evo, ja ću da popijem asfalt

(tj. da padne na nos) ako neki ođ

nas razume smisao života. Zdrav i

čitav si, imaš dobar apetit, devojka

te ne laže, solidno se švercuješ na

tramvajima i onda bup, dođe jedna

petica pa te prosto upropasti i na

mrtvo pokoleba . , .

Dobro Ijudi, je li to red da

ovako larmate, takoreći pođ nosem

ovima koji uče. Trebalo bi sve da

vas registruju u novinama na crnoj

listl.

Jedan brka iz grupe odgovara pa-

kosno:

Registracija se obavlja kod

matičara, a što se tiče novina tako

se rieki Mika na Tehničkom, lažno

pretstavljao đa je reporter »Studen-

ta« pa ga isključili iz Saveza stude-

nata.

BRUCOSKINJA STO FARBA KOSU

I čitaonica ima svojih slikovitosti,

ali su one sve u znaku šapata, šu-

mova i veliklh torbi, onlh kojl ne

iđu na ručak da ne bi izgubili me-

sto.

Pogledaj molim te onu što čita

administrativno pravo kaže jedan

cvikeraš nervozno ona mlsli da ]€

biblioteka kamping, pa samo što 1

tanjire ne preseli ovamo. Slika bl

bila nepotpuna kada ne bi spome-

null bfucoškinju sa Severnog buleva-

ra, koja svake neđelje farba kosu

u drugu boju. momentalno je ri-

đa i njenu drugaricu u belom

đžempefu koja je možda najmlađi

student u Beogradu tek joj Je Vt

godina.

1.. . i... šta još .. . naprimer čla

nicu upravnog odbora doma student-

kinja koj'a je izgleda pretplaćena na

mesto broj 409 i na volšeban način

uvek dobija mesto čak i kad je naj-

veća gužva (a nije ona jedini »pret-

platnik«).

Naravno,. greh bi bilo ne spome-

nuti i one како ih zovu stanov-

nici leve čitaonice: Jađnike I 1 П

deo, koji drežde po čitav sat u redu

samo da bi dobili mesto u srednjoj

čitaonici, fcao da im tamo lakše

sleću inspiraclje za učenje.

Mališanka sa Voždovca, je* prepu-

na revnosti i radi u isto vreme dva

seminarska rada »O istrživanju očin-

stva« i o Saliskom zakonlku.

Hoće li izdržati samo do kraja stu-

đija taj terapo.

Instalacije vazdušnog grejanja,

monotono šume i oscilacije žlve

na termometru ovde uopšte nisu o-

setne.

Do nedavno vrata ne levoj ćita-

onicl su bezdušno lupala 1 škripala

a ni sada još nisu sasvim oprav-

Ijena
.

. .

Truđimo se kollgođ možemo da

vam olakšamo studiranje, predmetni

katalog je skoro sasvim đovršen
. ..

kaže upravnica biblioteke ipak se

knjige iz magazinskog fonda, a za

njih nemamo .sredstava da kupimo

više od tridesetak primeraka od sva

kog dela.

Bibliotekarka Klara
ponavlja kao

refren: »Nemamo tu knjigu, ni ovu

drugu, izdate su, ali daću vam ađre-

su, - pa idite i tražite, godinu

dana je već drži. (Im a mnogo ta-

kvih nesavesnih adresa.)

Marinko MRĐANOV
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